
حالا وقتشه 
چند سالی هست که بحث حذف کنکور، 
دائم میان مسئولان مختلف بالا و پایین 
می شود و دست آخر هم با وعده حذف در 
سال های آینده، انگار به بایگانی می رود. 
در کنار ایــن ماجرا البته از نقش مافیای 
کنکور یا همان دست های پشت پرده هم 
نباید غافل بود. حالا یک فعال رسانه ای در 
توییتر نوشته است: »الان که برگزاری کنکور به دلیل کرونا کلی حاشیه ساز 
شــده، بهترین وقته تا یک بار برای همیشه فکری برای مافیای کنکور کرد و 
راه های جایگزین برای کنکور یافت تا عده ای برای حفظ منافع خودشــون 

این طور نظام آموزشی و الان سلامتی داوطلبان رو به بازی نگیرن«.

عزممان راسخ است
حجت الاســلام ســید ســعید لواسانی، 
امام جمعــه لواســان برای خــودش در 
فضــای حقیقی و مجــازی آدم معروفی 
اســت. به خصوص با مواضعی که ســال 
پیش درباره ساخت وســازهای غیرمجاز 
در لواســان و همچنین ایســتادن جلو 
برخی زمین خواری ها، مفاســد اقتصادی 
و... داشــت. بازدید سرزده رئیس قوه قضائیه ســبب شد لواسانی در توییتر 
خود بنویسد: »حجت الاسلام والمسلمین رئیسی تشریف آوردن لواسان... در 
ملاقات با ایشان تأکید کردند تا ریشه کنی فساد از این منطقه بیرون نخواهیم 

رفت و عزم ما راسخ است«.

کرونا خوش به حالت!
این روزها شــاید بیشــتر از هــر چیز با 
البته به جای  رفتارهای وســواس گونه و 
اطرافیانتان برای رعایت بهداشت سروکار 
داشته باشــید. آن هایی که در محل کار 
روزی چند بار دست ها را می شویند، میز 
کارشان را ضدعفونی می کنند و هزار جور 
رفتار دیگر. اما در مقابل هستند کسانی 
هم که با بی خیالی ها و سهل انگاری هایشان هم مایه حیرت مردم و هم سوژه 
شوخی های مجازی می شوند. مثل تصویری که یکی دو روز است در فضای 
مجازی با این زیرنویس منتشر شده: ماسک رو با دهنش نگه داشته... کرونا 

خوش به حالت!

حماقت و خیانت
روزهایی که گذشــت ســالگرد جنایت 
منافقیــن در حملــه به کشــورمان با 
پشــتیبانی صدام بــود و البته ســالروز 
شکست خفت بارشان در عملیات مرصاد. 
به همین مناسبت یک فعال رسانه ای در 
توییتر نوشت: »مسعود رجوی به مهدی 
ابریشــم  چی گفته بود وقتــی به تهران 
رســیدید اتاق کار سابق من در خیابان علوی را آماده کنید تا در آن مستقر 
شوم و بعد خطاب به نیروها گفت بعد از ورود به تهران تا ۴۸ساعت هر کسی 
را که خواستید بکشید، تا من فرمان عفو عمومی بدهم! رسم خیانت و رسم 

حماقت را توأمان داشتند!«

روایت اول
داداش دستچین نکن

 محمد تربت زاده ایــن روزها احتمالاً یکی از داغ ترین 
ســوژه های فضــای مجــازی، ماجرای وقف بخشــی از 
کوه دماوند اســت! ماجرایی که از گزارش کوتاه ســایت 
»همشــهری آنلاین« آغاز شــد و در ابتدا خیلی ها آن را 
چیزی در حد و اندازه های یک شایعه مجازی دانستند اما 
پس از مدتی مشخص شد ماجرا حقیقت دارد و بخشی از 

این کوه واگذار شده است.
شایعه های مجازی در ابتدا می گفتند کوه دماوند به طور 
تمام و کمال وقف شده است، پس از آن هم خبر آمد که 
نیمی از این کوه واگذار شــده است، اما هیچ کدام از این 
شایعه ها حقیقت نداشتند. بر اساس تقسیماتی که سازمان 
حفاظت از محیط زیســت انجام داده، قله دماوند به 11 
قسمت تقسیم می شــود که 10 قسمت آن به نام منابع 
طبیعی سند خورده و یک قسمت آن هم در اختیار اوقاف 
قرار گرفته اســت. قله دماوند درحال حاضر مهم ترین اثر 
ملی طبیعی و جزو مناطق حفاظت شده سازمان محیط 
 زیســت است که در ســال ۸۷ به عنوان نخستین میراث 
ملی طبیعی ایران به ثبت رسید. بر اساس قانون، سازمان 
جنگل ها و مراتع، حفاظت محیط   زیست و میراث فرهنگی، 

وظیفه حفاظت از این قله را به عهده دارند.
فقط چند ساعت پس از انتشار خبر وقف بخشی از دماوند، 
کاربران فضای مجازی هشتگ #دماوند را در توییتر فارسی 
داغ و توییت های طنزی را در این باره منتشر کردند. یکی 
از کاربران نوشــته است: »چجوری یک برُش از دماوند رو 

واگذار کردن. مگه کیکه آخه؟«
کاربر دیگری هم نوشته اســت: »داداش دستچین نکن 

قله هامون از یک کناره!«
رئیس ســازمان ثبت اسناد و املاک کشــور، پس از بالا 
گرفتن حواشی این ماجرا، توضیح داد که ماجرا برمی گردد 
به آخرین جلســه شــورای عالی قضایی. ظاهــراً در آن 
جلسه قرار شده برای قله دماوند و 1۸ هزار هکتار اراضی 
کوهپایه ای آن ســند تهیه شود اما پس از تهیه 10 سند، 
دیوان عالی کشور، ســند یازدهم را به نام سازمان اوقاف 

ثبت کرده است.
او در توضیح این پلاک ثبتی وقفی گفته اســت: »از 11 
پلاک محدوده قله دماوند 10 پلاک با ارائه نقشه از سوی 
ســازمان جنگل ها به اداره ثبت اسناد تثبیت شد. برای 
یازدهمین پلاک دو نوع کاربری در نظر گرفته شده است. 
سازمان منابع طبیعی به منظور اجرای وظایف و براساس 
قوانین موجود، کاربری آن را ملی اعلام کرده و از ســوی 
دیگر اداره اوقاف با ارائه یک ســند نسبت به طرح دعوی 

اقدام کرد و رأی به  عنوان اراضی موقوفه گرفت«.
رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور همچنین گفته 
است: »سازمان اوقاف کل کشور براساس توافق نامه ای که 
با سازمان جنگل ها و مراتع دارد و در سال1۳۹0 به تصویب 
رسیده باید برای اتخاذ تصمیم بر مبنای مالکیت و احیای 
اراضی، سوابق ثبتی، وقف نامه ها، عمل به وقف و تصرفات 
موقوف  علیهم، قبض وقف، تعیین حریم، مراتع، جنگل، 
بیشه زار، تبدیل به احسن، قانون اوقاف و قانون ملی شدن 

جنگل ها و مراتع با سازمان جنگل ها به توافق برسد«.
با وجود تمام این حواشی، سازمان اوقاف عصر روز گذشته 
بالاخره به حواشی پایان داد و با انتشار بیانیه ای، اخذ سند 

وقفی برای بخشی از این کوه را قویاً تکذیب کرد.
سازمان اوقاف و امور خیریه اعلام کرده که ماجرای وقف 
قله به کلی شایعه است اما موقوفه ای در این منطقه وجود 

دارد که مربوط به کوه دماوند نیســت و برخی زمین های 
اطراف قریه ای با نام ملار را شامل می شود.

 در پایان بخشــی از بیانیــه این ســازمان را می خوانید:
»کوه دماوند جزو اراضی انفال است و منطقاً طبق قاعده 
فقهی »لا وقف الا فی ملک« قابلیت ملکیت و به تبع آن 
وقف شــدن را ندارد. ضمناً به منظور تنویر افکار عمومی 
یادآوری این نکته ضروری اســت که موقوفه ملار مربوط 
به قریه و مراتع ملار اســت که تاریخچه آن به حدود ۹0 
سال پیش بازمی گردد. به دلیل اینکه این موقوفه به تملک 
پهلوی اول در آمده بود در سال 1۳۲۳ در دادگاه به وقفیت 
برگشته و در ســال 1۳۷۴ نیز در شعبه ۲۹ دیوان عالی 
کشــور وقفیت پــلاک ۶۸ و ۶۹ اصلی بخش ۷ لاریجان 
محــرز گردیده و متعاقبــاً در ســال 1۳۸۴ پس از طی 
تشریفات قانونی ثبت املاک، پلاک های فوق به نام موقوفه 
بر اساس قوانین موضوعه کشور تثبیت شده است، لذا این 
موقوفه مربوط به یک قریه و مراتع آن در اطراف کوه دماوند 

است و به هیچ وجه شامل خود کوه دماوند نمی شود«.

روایت دوم
یه وقت زشت نباشه؟!

»نخســتین سایت نســل پنجم اینترنت یا همان 5G با 
همکاری اپراتور دوم و وزارت ارتباطات، در محل پژوهشگاه 
ارتباطــات و فناوری اطلاعات در خیابان کارگر شــمالی 

راه اندازی شد«.
این خبری بود که روز گذشــته در فضــای مجازی و در 
بین کاربران دست به دست می شد. خبری که خیلی زود 
واکنش کاربران فضای مجازی را برانگیخت و انتقادهای 

زیادی را به دنبال داشت.
کاربران فضای مجازی از وزیر ارتباطات می خواهند به جای 
راه اندازی اینترنت 5جی، ســرعت فعلی اینترنت را بهبود 

دهد و اپراتورها را ملزم به فروش بسته های قانونی کند.
در ادامه چند نمونه از توییت های منتشــر شــده توسط 

کاربران را می خوانید.
-خب از چند وقت دیگه شــاهد ارائه بسته های 5جی با 

همان سرعت قبلی و قیمت 10 برابری خواهیم بود.
-می گم یه وقت زشت نباشه اینترنت 5جی راه انداختین 

ولی هیچ کس پول نداره گوشی 5جی بخره؟
-شبکه 5G تست کردن با سرعت 1۴۸۷ مگ، بعد بسته 
اینترنت ۲ گیگ می فروشن. یعنی دستت اشتباهی بخوره 

به دانلود، بسته تمومه!
اما ماجرای راه اندازی اینترنت 5جی در کشورمان چیست؟

بر اساس آنچه مسئولان اعلام کرده اند، نسل پنجم اینترنت 
تلفن همراه جدیدترین نســل سیســتم های ارتباطات 
مخابراتی اســت که از اهداف آن، افزایش سرعت انتقال 
داده تا ۲0 گیگابیت بر ثانیه، افزایش ظرفیت سرویس دهی 
به کاربران شبکه، کاهش تأخیر شبکه و بهینگی بیشتر 
مصرف توان در تجهیزات شــبکه و کاربر )مانند گوشی 
موبایل( و پشــتیبانی از سرعت بیشــتر کاربران در حال 

حرکت است.
با این حال اوضاع نه چندان رو به راه ســرعت اینترنت 
و همچنیــن حواشــی چنــد هفته اخیــر در زمینه 
گران فروشی اپراتورها، بســیاری از کاربران را به این 
نتیجه رســانده  کــه پروژه اینترنت 5جــی، از همین 
الان یک پروژه شکســت خورده محســوب می شود، 
درحالی که کارشناســان می گویند کشــور از لحاظ 
زیرســاخت های  نســل چهارم و پنجم وضعیت بدی 
ندارد. در نتیجه مــا راه درازی تا همه گیری اینترنت 

5جی پیش رویمان نداریم و همین الان هم نســبت 
به بســیاری از کشــورهای جهان از جمله بسیاری از 
کشــورهای اروپایی که هنوز زیرساختی برای توسعه 

5جی فراهم نکرده اند، جلوتر هستیم. 
البتــه این موضوع را نباید فراموش کنیــم که ما تازه در 
ابتدای راه هســتیم و گام های اولیــه را برمی داریم. اما با 
نگاهی به تاریخچه توسعه اینترنت در کشورمان متوجه 
می شویم برخلاف بسیاری از کشورهای پیشرفته، در مدت 
زمان خیلی  کوتاهی پیشــرفت کرده ایم و در بازه زمانی 
10ســاله، از اینترنت ۳جی به 5 جی رسیده ایم و درحال 
حاضر هم با توجه به امکانات موجود در شــهر های بزرگ 
و اماکنی که تراکم زیاد جمعیتی وجود دارد، می توانیم به 

سرعت، پشتیبانی 5G را در کشور گسترش دهیم.
با این حال کارشناسان می گویند سه مشکل عمده بر سر 

راه توسعه 5جی در کشورمان وجود دارد. 
نخســتین و بزرگ ترین مشکل، موضوع تأمین مالی این 
پروژه است. تصورش را بکنید که تمام آنتن ها باید تعویض 
شوند، بســیاری از تجهیزات از خارج کشور وارد شوند و 
همچنین توسعه هایی در زیرساخت ها صورت بگیرد که 

نیازمند سرمایه گذاری هنگفتی است.
دومین مشــکلی که پیش بینی می شود بر سر راه توسعه 
5جی وجود داشــته باشد، تهدیدهای فرهنگی و امنیتی 
است. به عنوان مثال اگر خاطرتان باشد سال ها پیش که 
»رایتل« برای نخستین بار تکنولوژی تماس تصویری را 
وارد کشــورمان کرد، این موضوع حساسیت های زیادی 
را برانگیخت، اما بعدهــا این تکنولوژی تبدیل به یکی از 
موارد استفاده روزمره کاربران شد. مهدی غیبی، کارشناس 
فناوری اطلاعات در همین باره به فرارو گفته اســت: »در 
مورد مســائل فرهنگی و مقاومت هایی که امکان دارد در 
این باره وجود داشــته باشد، به اعتقاد بنده از این مرحله 
عبور کرده ایم، در مــورد ورود رایتل و تماس تصویری و 
مشکلاتی که آن زمان ایجاد شد، باید گفت آن فناوری یک 
تغییر نسل کاربری بود و این مسئله تحول بزرگی در زمان 
خود به شمار می رفت؛ اما الان 5G تنها مربوط به سرعت 
اینترنت بوده و قرار است این مسئله بهبود پیدا کند و تغییر 
دیگری رخ نخواهد داد، بنابراین مشکلی از این لحاظ برای 

تکنولوژی 5G به وجود نخواهد آمد«.
ســومین مشکل بزرگ بر ســر راه توسعه 5جی هم در 
دسترس نبودن تلفن های هوشمند مجهز به این فناوری 
است. این یعنی حتی اگر زیرساخت های استفاده از این 
فناوری توســط دولت ایجاد شــود، بسته های اینترنتی 
مربــوط به آن هم قیمت مناســبی داشــته باشــند و 
حساســیت های مربوط به ســرعت این اینترنت را هم 
پشت ســر بگذاریم، با مشکل اساســی  جدیدی روبه رو 
می شویم و آن، قیمت سرســام آور تلفن های هوشمند 

مجهز به 5جی است. 
کارشناســان درباره مجهز نبودن بســیاری از تلفن های 
هوشمند به فناوری 5جی هم می گویند درحال حاضر به 
علت جدید بودن این فناوری، تلفن های هوشمند مجهز 
به 5جی، کالای لوکس محســوب می شود، درحالی که 
مدتی پس از توسعه جهانی این اینترنت، حتی گوشی های 

ارزان قیمت هم مجهز به این فناوری خواهند شد.
درهرحال اگرچه کاربران زیاد به توســعه اینترنت 5جی 
در کشــورمان امیدوار نیســتند اما به نظر می رسد هنوز 
برای نتیجه گیری درباره این موضوع خیلی زود اســت و 
باید منتظر بمانیم تا ببینیم وزارت ارتباطات تا چه اندازه 
به وعده هایش در زمینه توســعه این فناوری روز دنیا در 

کشورمان عمل خواهد کرد.

قهرمان های بی نام!

محســن ذوالفقاری: پیش از ورود به دنیای اینستاگرام با خودم شرط 
کردم که فقط برای سرگرمی، وب گردی نکنم. 

مثلًا با خودم قرار گذاشتم اگر خواستم استوری بگذارم و چیزی بنویسم، 
از آدم هایی بنویســم که در گوشه و کنار کشورمان، بی سروصدا، بی ادعا، 
بــدون دادار و دودورهای مجازی، به مــردم و مملکت خدمت می کنند. 
دوست داشتم بخشــی از آلبوم مجازســتانم را با تصاویر این جور آدم ها 
مزین کنم. هر وقت هم ســوژه ای از این دست پیدا می کنم سعی می کنم 

در خورِ شأن برایشان بنویسم.
 همیشــه خدا هم دلهره دارم که نتوانم حق مطلب را درســت ادا کنم و 

عظمت و یا قشنگی کارهای آن ها، ناگفته و نانوشته بماند. 
هفته پیش، در صفحه اینســتاگرام یکی از روزنامه نگاران مطرح کشوری 
یک مورد چشمم را گرفت. احتمالاً شما هم دیده اید. سه قهرمان نوجوان 

متفاوت.
کاملًا به وجد آمده بودم، ولی هرچه کپشــن را بالا و پایین کردم اسمی 
از قهرمان هــای نوجوان ندیدم! کامنت ها را هم زیر و رو کردم ولی چیزی 
دســت گیرم نشــد! حتی علامه گوگل هم کاری نتوانســت برایم بکند! 
اول ناامید شــدم و پکر، اما بعد با خودم گفتــم چند روزی صبر کنم تا 
شــاید خبرگزاری ها، صداوسیما و... بروند سراغ این قهرمان ها و از اسم و 

رسمشان رونمایی کنند؛ اما خبری نشد که نشد!
لابد شــما هم می دانید این سه بزرگ مردِ کوچک، وقتی آتش افتاد به جان 
درختان بادام  و مراتع اطراف روستای »کوه برد« دهدشت، پیراهن های خود را 
درآوردند، خیس کردند و به دل آتش زدند و پیش از رسیدن نیروهای امدادی 

و کمکی، جلو پیشروی آتش به مراتع و جنگل ها را گرفتند. 
یعنی به نظر شما ماجرای این سه نوجوان در فداکاری، هیجان، جذابیت 
و... از مثلًا قصه »پطرس فداکار« که مال هلندی هاست کم می آورد؟ تازه 
این، عین واقعیت اســت و کاملًا امروزی، آن یکــی اما خدا می داند مال 
چند ســال پیش است و راســت و دروغش را هم خدا می داند. این یکی 
جنس اصل ایران اســت و آن یکی جنس چه بسا تقلبی خارجی! نسخه 
ایرانی و امروزی هنوز اســم و رسمی ندارد اما نسخه خارجی اش به لطف 
جذابیت های داستان نویســی و قدرت ادبیات، اســم و رسمی پیدا کرده، 

وارد کتاب های درسی شده و شهرتش جهان را درنوردیده است. 
البته یکی دو روزنامه و صفحه فضای مجازی از آن ها با نام »ریزعلی« های 
امروزی یاد کردند اما دنباله ماجرا را نگرفتند و ســراغ آن ها هم نرفتند تا 

مردم را بیشتر با قهرمانان کوچک آشنا کنند. 
در این یادداشــت فقط خواســتم همین را بگویم و بپرســم برای صدا و 
سیمایی که »عصر جدید« می سازد، چقدر هزینه داشت که این قهرمانان 
را پیــدا کند، با آن ها حرف بزند، معرفی شــان کند و بگذارد چند دقیقه 

خودشان ماجرای فداکاری شان را شرح دهند؟ 
پ ن: دَمِ عکاس این عکس گرم که حداقل این قاب را به یادگار گذاشت تا ما 

این نوجوانان دهه هشتادی را فراموش نکنیم.

 مجازآباد
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ورزشورزش
فرهاد قید مدافع بی انضباط را خواهد زد؟

»دانشگر« در دو راهی 
مشهد و اصفهان

سه هفته است می توانم بازی کنم 

شجاعیان: در لیست انتظارم

 گفت وگو با کیهان بهمنی، مترجم کتاب »پلیس حافظه«  

روایت انسان بی خاطره

»رسواخانه« مبتلا به رمز و راز
رقیه توسلی: نشسته ام به گذشته خوانی.

»رســواخانه«ی »محمدعلی مهمان نوازان« که نشــر هیلا آن را منتشر کرده از 
کتابخانه برداشــته ام. همان که سال ها پیش خواندمش و برایم به گونه ای ورود به 
حیطه اســرار بود. ورود با اجازه به چند زندگی و پرده برداری از گذشته ای که قرار 

است آتش کنجکاوی و تردید و اندوه نسل نو خانواده را خاموش سازد.
پشت پنجره باران می بارد و صدای موزیک خانه مادام ارمنی در هوا پخش است. 
دانیال برای میهمانش قورمه ســبزی می پزد و صبحانه می چیند و با خانوم جان 

غریبگی نمی کند. پای ادا و اطوارهای ژانت و قهوه های کافه هم وسط است.
تندتند مثل آدم های کتاب ندیده، تورق می کنم. پس از گذشــت سال ها می بینم 
هنوز ولــع خواندن این قصــه را دارم و برایم دلپذیر اســت. می بینم نوع نگاه و 
برداشت های سوژه ای »مهمان نوازان« در رمانش حواسم را درگیر خودش می کند... 
که نویسنده با تلفیق مناسب زمان ها و فلاش بک ها و تأکید بر موجود بی پروای ذهن 

دانیال، کتابش را خوب خواندنی کرده برای من مخاطب. 
مثلاً آنجا که در هر فصل، مزاحم ناشــناخته ذهنی را رو می کند تا زندگی دانیال 
و پویه را زیر ذره بین بکشاند و در مورد رفتار و افکار شخصیت اول داستان با منِ 

خواننده حرف بزند.
اینکه گرایش به اعتراف و خوددرگیری قهرمان کتاب هنوز برایم چالش برانگیز است. 
چنان که در محاصره خاطرات و اتفاقات روزمره قصه می افتم به رفت و آمد، با اینکه 

از پایان ماجرا باخبرم و ته قصه را می دانم.
فکر می کنم به دلیل جنس جملات، شیوایی نگارش و با خبر شدن از پنهانی های 
یک زندگی، این کتاب را نمی توانم پایین بگذارم. وقتی هر چه در جهان رخدادهای 
این رمان پیشتر می روم می بینم به درستی دوربین قلم مهمان نوازان روی زندگی 
ژانت و مهران و خاله هدی زوم است... روی فرشته و دیو درون... روی احوالی که در 

تردید و تنهایی و رمز و راز، هرگز رنگ خوشبختی را نمی بیند.
چیزی نمانده به انتهای کتاب برســم. به دورخوانــی که فکر جدید این روزهایم 
اســت. اما به وضوح می بینم رسواخانه همان رسواخانه است. همان رمان پازلی که 
قطعه هایش در 1۴ فصل تکه تکه شده اند. همان مبحث و موضوعی که بیشتر باید 

به آن پرداخت و جناب مهمان نوازان برای نوشتنش قدم پیش گذاشت.
نمی شود رمان ایرانی »رسواخانه« را خواند و به وفا و صداقت و پایبندی در زندگی 
زناشویی فکر نکرد... به داستانی که بی گمان تجربه دردناک بسیاری است که در 
سربالایی های رابطه انسانی کم آورده اند... به هدیه، دانیال و خوستینا که فرصت یک 

حیات عاشقانه را قدر ندانسته، به پنهانکاری و اشتباه مبتلا شدند.

مهاجم تیم ملی فوتبال کشورمان 
آقای گل لیگ پرتغال شد

قد کشیدن »طارمی«

نمای نزدیک

روزمره  نگاری

 از شایعه وقف قله دماوند  از شایعه وقف قله دماوند 
تا اما و اگرهای توسعه اینترنت تا اما و اگرهای توسعه اینترنت 55جی در کشورجی در کشور

فقط یک برش!فقط یک برش!
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ورزش: مهدی طارمــی در هفته آخر لیگ برتر پرتغال 
کاری که مد نظرش بود  را به بهترین شکل انجام داد و با 
به ثمر رساندن دو گل در دیدار شنبه شب مقابل بواویستا 
۱۸ گله شــد و به صدر جدول گلزنان لیگ برتر پرتغال 

صعود کرد و در کنار پیزی، مهاجم بنفیکا قرار گرفت.
امــا آقای گلی طارمی در لیگ برتــر پرتغال با دبل برابر 
بواویستا قطعی نشــده بود چرا که پیزی از بنفیکا با ۱۸ 
گل و پائولینهو)براگا( و کارلوس وینیسیوس)بنفیکا( هر 
یک با ۱۷ گل، یک مســابقه کمتر از ستاره ایرانی ریوآوه 
انجام داده بودند و این شــانس را داشــتند تا به تنهایی 
کفش طلا را بدست بیاورند.رقابت های هفته سی و چهارم 
لیگ برتر پرتغال از ساعت ۰۰:۴۵ بامداد روز یکشنبه)به 
وقت ایران( ادامه پیدا کرد و بنفیکا در دیداری حساس با 
بهره مندی از دو گلــزن خود که رقیب طارمی بودند، به 
مصاف اسپورتینگ لیسبون رفت و براگا با بهره مندی از 

وینیسیوس ۱۷ گله مقابل پورتو قهرمان قرار گرفت.
بنفیکا که نایب قهرمانی اش در لیگ برتر پرتغال قطعی 
شده بود، تا لحظات پایانی با تساوی یک بر یک به کارش 
ادامه می داد، اما در دقیقه ۸۸ ارسال دقیق پیزی، بهترین 
پاسور و گلزن این تیم و لیگ را وینیسیوس تبدیل به گل 

کرد تا در نهایت بنفیکا به برتری ۲ بر یک دست یابد.
در شبی که وینیسیوس نیز همانند طارمی و پیزی تعداد 
گل های خود در فصل ۲۰۲۰-۲۰۱9 لیگ برتر پرتغال را 
به عدد ۱۸ رساند، پائولینهو نتوانست در جریان برتری ۲ بر 
یک براگا مقابل پورتو کار خاصی انجام دهد و به سه گلزن 

برتر این رقابت ها برسد.
با پایان بازی های مدعیان گلزنی لیگ برتر پرتغال، مهدی 
طارمی به صورت مشــترک با پیزی و وینیســیوس، دو 
بازیکن بنفیکا که هر یک ۱۸ گل به ثمر رساندند، به عنوان 

آقای گلی این رقابت ها دست یافتند.

3 آقای گل ایرانی اروپا#
دو سال قبل علیرضا جهانبخش تبدیل به نخستین بازیکن 
ایرانی شد که در فوتبال اروپا به همراه آلکمار هلند در لیگ 
اردیویسه به عنوان آقای گلی می رسد و پنج شب قبل نیز 
ســردار آزمون موفق شد با ۱۷ گل و به صورت مشترک 
با آرتم زیوبا بهترین گلزن لیگ برتر روسیه شود که این 
روند درخشان ستاره های ملی پوش فوتبال ایران را طارمی 
تکمیل کرد و توانســت در صدر جدول گلزنان لیگ برتر 

پرتغال بایستد و افتخاری بی نظیر رقم بزند.

کارنامه قبولی#
طارمی علاوه بر ۱۸ گلی که در لیگ برتر پرتغال به ثمر 
رســاند، توانست در این فصل دو پاس گل هم بدهد و با 
گرفتن هفت پنالتی، بیشترین پنالتی را در این رقابت ها از 

مدافعان حریف بگیرد.
مهدی طارمی در شرایطی موفق به کسب افتخار بزرگ 
آقای گلی در لیگ برتر پرتغال شــد که در دو فصل 9۵-

9۴ و همچنین 9۶-9۵ که در پرسپولیس عضویت داشت 
توانسته بود به آقای گلی در لیگ برتر ایران برسد و حالا 
برای ســومین بار در طول دوران بازی خود به این مهم 
دســت یافته است؛ این بار با شرایطی جدید و در فوتبال 

اروپا.

طارمی: فصل خوبی برای من و ریوآوه بود#
مهاجــم ایرانی ریوآوه پرتغال عنوان کرد فصل خوبی 
بــرای او در لیگ پرتغال رقم خــورد. به نقل از ابولا، 
مهدی طارمی، مهاجم تیم ملی فوتبال ایران توانست 
در ســال اول حضــورش در فوتبال اروپا درخشــش 
خوبی داشته باشد و دو گل برابر بوایشتا به ثمر رساند 
تا ریو آوه ســهمیه حضور در پلــی آف لیگ اروپا را 

بدست بیاورد.
مهدی طارمی پــس از انتخاب به عنوان بهترین بازیکن 
زمین گفت: امســال برای من و ریوآوه فصل خوبی رقم 
خورد. خوشحالم که تیم توانست سهمیه حضور در پلی آف 
لیگ اروپا را بدســت بیاورد. در کل از همه شــرایط در 
نخستین فصل حضور در ریو آوه خوشحال هستم و این را 

به هواداران تقدیم می کنم.
مهدی طارمی از چند تیم مطرح فوتبال پرتغال پیشنهاد 
دارد و باید دید در تابســتان تصمیم به جدایی می گیرد 
یــا خیر. او در مورد مقصد بعــدی اش گفت: هنوز هیچ 

تصمیمی نگرفته ام و همه چیز را به مدیر برنامه ها و 
باشگاه سپرده ام. قطعاً به دنبال پیشرفت در اروپا 

هســتم و به درآمد باشگاه هم فکر می کنم. 
باید ببینیم در روزهای بعد چه اتفاقاتی 

می افتد. من در اینجا روزهای خوبی 
داشته ام و خود را مدیون باشگاه 

می دانم«.
البتــه این در حالی اســت 
که پیــش از این به مهدی 
طارمی توصیه شده بود برای 

پیشرفت بیشتر راهی بنفیکا شود اما باید در انتظار آغاز 
فصل نقل و انتقالات تابستانی ماند.

4 مشتری بزرگ#
با اظهاراتی که در هفته های اخیر مدیر باشگاه ریو آوه انجام 
داده است باید مطمئن بود که این باشگاه در پایان فصل 
با جدایی مهدی طارمی موافقت خواهد کرد و این گلزن 
ایرانــی پس از تنها یک فصل حضور در ریو آوه در حالی 
این تیم را ترک می کند که سود خوبی را به آن ها خواهد 

رساند.
در مســیر جدایی مهدی طارمی اسامی مختلفی مانند 
بنفیکا و اسپورتینگ لیســبون مطرح شده بود اما امروز 

روزنامه Abola پرتغال در گزارشــی کوتاه خبر داد 
که مهدی طارمی چهار مشــتری بزرگ دارد و 

احتمالاً در تابســتان به یکی از آن ها خواهد 
پیوست.

بنابــر اعلام این روزنامــه مطرح پرتغالی، 
باشگاه های بنفیکا، پورتو و اسپورتینگ 
لیســبون از پرتغال و آتالانتا از ایتالیا 

مشــتری مهدی طارمی شده اند و 
مهاجم سابق پرسپولیس فصل 

آینــده را در یکی از این 
خواهد  تــوپ  تیم ها 

شد.

مهاجم تیم ملی فوتبال کشورمان آقای گل لیگ پرتغال شد

قد کشیدن »طارمی«

علیپور رکورد پیوس را شکست
ورزش: به نقل از رســانه رسمی باشگاه پرسپولیس، با گلی که مهاجم شماره ۱۰ 
سرخپوشــان در بازی با نفت مسجدسلیمان زد، با ۵۳ گل زده گلزن ترین بازیکن 

تاریخ پرسپولیس در لیگ سراسری شد.
و رکورد فرشاد پیوس گلزن ترین بازیکن تاریخ پرسپولیس را شکست. این در حالی 
اســت که علیپور هنوز فرصت بازی برای پرسپولیس را دارد. علیپور که همواره از 
حمایت های فرشاد پیوس برخوردار بوده در مصاحبه هایش پیوس را به عنوان یکی 

از بزرگان تاریخ پرسپولیس الگوی خود در گلزنی دانسته است.

عابدزاده، چهارمین گلر برتر لیگ پرتغال شد
ورزش: گلــر ایرانی ماریتیمو با عملکرد خوبش به همراه تیم در فصل ۲۰۲۰-
۲۰۱9 لیــگ پرتغال در رده چهارم بهترین گلرهای فصل قرار گرفت. ســایت 
»گل پوینت« در هفته پایانی)ســی و چهارم( لیگ پرتغال به ارزیابی عملکرد 

فنی ۱۸ گلر حاضر در این لیگ پرداخت. 
در ایــن ارزیابی امیر عابدزاده گلر ماریتیمو با کلین شــیت های زیادی در این 
فصل برای تیمش در این رده بنــدی چهارمین گلر برتر فصل ۲۰۱9-۲۰۲۰ 

لیگ پرتغال انتخاب شد.

جسد قهرمان کشتی المپیک پیدا شد!
ورزش: در روزهای اخیر رســانه های روسی از مفقود شدن الکساندر ایوانیتسکی، 
آزادکار روس و دارنــده مدال طلای المپیک ۱9۶۴ و چهار مدال طلای جهان خبر 
داده بودند. حالا در جدیدترین خبر اعلام شده جسد این قهرمان ۸۳ ساله روسیه 
پس از چند روز جست وجو توسط نیروهای امداد پیدا شده است. نیروهای امداد و 
نجات شهر مسکو جسد الکساندر ایوانیتسکی را در نزدیکی یک رودخانه پیدا کردند.

هنوز گزارشی درباره چرایی علت درگذشت این قهرمان کشتی روسیه اعلام نشده 
است.

آنتورپ حق انتقال بیرانوند را پرداخت کرد
ورزش: پس از صدور ITC علیرضا بیرانوند برای باشگاه آنتورپ بلژیک مسئولان این 
باشگاه طبق وعده ای که به پرسپولیس داده بودند مبلغ ۵۵۰ هزار دلاری که قرار 
بود برای حق انتقال وی به طرف ایرانی بدهند، به حساب صرافی که پرسپولیس به 
آن ها اعلام کرده بود واریز کردند. این طور که از باشگاه پرسپولیس به گوش می رسد 
مســئولان این باشگاه برای حل شدن پرونده برانکو قصد دارند تمام این پول را به 
حساب سرمربی سابق خود واریز کنند. این اتفاق در شرایطی رخ می دهد که انتقال 

ارز به مشکل نخورد و این باشگاه بتواند از این راه مطالبات برانکو را بدهد.

سینا حسینی: با نزدیک شدن به هفته های پایانی 
لیگ نوزدهــم زمزمه های جدایی برخــی بازیکنان 
از تیم هــای فعلی خود و احتمال پیوســتن آن ها به 
تیم های مدعی بسیار زیادتر از قبل شنیده می شود، 
هرچند هیچ یک از بازیکنــان اصل موضوع را تأیید 
نمی کنند اما با کالبدشــکافی رفتــار و نوع حرکات 
آن هــا در تیم های حال حاضرشــان ماجرا تا حدود 

زیادی علنی می شود.

جدایی دانشگر؟#
در تازه ترین اخبار دریافتی شــنیده می شود، پس از 
درگیری لفظی دانشگر با وریا غفوری در تمرین تیم 
فوتبال اســتقلال قبل از بازی با نساجی که منجر به 
اخراج این بازیکن از تمرینات توسط فرهاد مجیدی 
شد مدافع استقلال خیال ماندن در این تیم را ندارد 
به همین دلیل به نظر می آید او را در فصل بیســتم 

باید در تیمی دیگر مشاهده کرد.

سپاهان یا شهرخودرو#
اما مقصد بعدی محمد دانشــگر کجاســت؟ عده ای 
خیلی زود نام سپاهان را مطرح کردند اما گزینه اول 
دانشگر برای ادامه فوتبالش شهرخودرو مشهد است، 
گفته می شــود رفاقت و دوســتی دانشگر با رحمتی 
سبب شــده او به شهرخودرو بســیار نزدیک شود، 
هرچند برخی اعتقاد دارند اســتوری روز شنبه وی 

و تگ کردن دو تن از نزدیکان قلعه نویی در این 
استوری یک پیام روشن و واضح دارد!

جانشین نعمتی و مرادمند؟#
اما برخی با اشــاره به اینکه علی 
نعمتی به احتمــال زیاد به جمع 
بازیکنــان یحیــی گل محمدی 
اضافــه خواهــد شــد معتقدند 
دانشــگر بــا توصیه مشــورتی 
رحمتــی به شــهرخودرو ملحق 

خواهد شــد تا کمربند دفاعی این 
تیم مستحکم تر از قبل شود.

موضع آبی ها#
در این میان دو دستگی میان هواداران استقلال نیز 
بر ســر ماندن و نماندن او به وجود آمده تا دانشــگر 
به عنوان یک بازیکن پرحاشــیه در جمع سه بازیکن 
پرحاشیه قرار گیرد. برخی هواداران استقلال با اشاره 
به سابقه اخراج او توسط استراماچونی معتقدند وی 
باید از استقلال جدا شود اما طیف دیگری معتقدند 
حضــور وی به دلیــل اختلاف ســلیقه عمده اش با 
فرهاد مجیدی اســت. آن ها برای اثبات فرضیه خود 
می گویند همه چیز از اســتوری اول دانشــگر شروع 
شد که تصویر استراماچونی را منتشر کرد به همین 
دلیــل اختلاف میان او و ســرمربی اوج گرفت، پس 
از تشــکیل جلســه کمیته انضباطی بسیاری تصور 
می کردند با توبیخ و جریمه مالی دانشگر به تمرینات 
اضافه شــود اما مرادی و بلبلی به تمرین برگشتند تا 

همچنان دانشگر برنگردد. 

در فهرست سیاه فرهاد#
شنیده می شود فرهاد مجیدی به شدت با رفتارهای 
دانشــگر مخالف است و اســتوری قلعه نویی و تگ 
کردن پســر قلعه نویی و فرد پرحاشــیه را معنادار 
می دانــد از این رو با بازگشــت وی مخالفت کرده تا 
شــایعه ها و گمانه زنی ها در ارتباط با جدایی دانشگر 

به اوج برسد.
اگر فرهاد مجیدی بتواند برابر ادعای ســعادتمند در 
اســتقلال ماندگار شــود قطعاً باید جدایی 
ایــن بازیکن را قطعی دانســت اما اگر 
مجیدی نباشد اوضاع کاملًا متفاوت 
اســت و آن وقت حــق انتخاب با 
دانشگر است که در تهران بماند یا 

به مشهد سفر کند.
اما نکته بســیار تعجــب برانگیز 
ســکوت مرمــوز کادر مدیریتی 
باشگاه در قبال این اتفاقات است، 
احمد سعادتمند که وعده داده بود 
هیچ بازیکنی از تیمش جدا نخواهد 
شد حالا به ســاکت ترین فرد در این 

ماجرا تبدیل شده است.

ورزش: بدون شــک محمدرضا داورزنــی از مهم ترین و 
تأثیرگذارترین مدیران تاریخ والیبال ایران محسوب می شود. 
رئیس فعلی فدراســیون والیبال و البته معاون سابق وزیر 
ورزش در خصوص اتفاقاتی که در این سه سال برای والیبال 
و ورزش ایران رخ داد صحبت کرد. با هم گوشه هایی از این 

مصاحبه مفصل را مرور می کنیم.

بازگشت به فدراسیون#
در زمان حضــورم در وزارت ورزش دخالتی در س

تصمیمات فدراسیون والیبال نداشتم.
در بحث سامانه پیامکی حتی یک ریال هم در فدراسیون 

والیبال گم نشد.
من نه نقشی در رفتن آقای ضیایی از فدراسیون س

والیبال داشتم و نه نقشی در بازنشستگی او.هیچ وقت 
هم فکر نمی کردم روزی برســد مجبور شــوم به 
فدراســیون والیبال برگردم. در واقع از فدراسیون 

والیبال نرفته بودم که دوباره برگردم.
بعضی وقت ها شما خودت تصمیم گیرنده نیستید و برایتان 
تصمیم می گیرند تا در یک حوزه دیگر کار کنید. اگر انتخاب 

با خودم بود قبول نمی کردم.

انتخاب سرمربی تیم ملی#
ما بــه دنبال مربی بهتــر از کولاکوویچ بودیم و س

به همین خاطر قراردادش را فســخ کردیم. اگر با 
کولاکوویچ ادامه می دادیــم ۲ میلیارد تومان ضرر 

می کردیم.
عملکرد همه مربیان که در چند سال اخیر به ایران آمدند با 
عملکرد ولاسکو مقایسه می شود. همین الان دو سه مربی 

بزرگ خارجی منتظر تصمیم ما هستند. 
کولاکوویچ چهار ماه حقــوق و پاداش صعود به س

المپیک را از ما طلبکار بود و قول هم دادیم تا پایان 
ماه می  طلبــش را پرداخت کنیم که این اتفاق هم 
رخ داد. اگر با کولاکوویچ ادامه می دادیم ۲ میلیارد 

تومان ضرر می کردیم که این خسارت زیادی بود.
با مربیان دیگر مثل مک کاچن نیوزیلندی هم مذاکراتی 
داشــتیم که وی گفت تمایلی به مربیگری در قاره آسیا 

ندارد. البته یکــی دو مربی بزرگ پالس های مثبتی به ما 
فرستادند.

مربیان ایرانی#
اگر به مربیان ایرانی اعتقاد نداشتم در دو رده سنی س

از آن ها استفاده نمی کردم.
 دو سه گزینه داخلی هم مدنظر داریم، اما برای ما مهم این 
است که ترکیب کادر فنی تیم ملی به گونه ای باشد که وزن 

آن سنگین باشد.
یک زمان می بینید که تا المپیک فرصت چهار ساله ای 
است و شما به یک مربی فرصت می دهی، اما در شرایط 
فعلی مــا فرصت چندانی بــرای دادن فرصت به مربی 

نداریم. 
در حال حاضر تعدادی از بازیکنان ما لژیونر هستند و در 
بهترین حالت ممکن اردیبهشت سال آینده می توانند به 
تیم ملی اضافه شوند. در چنین شرایطی باید دید کدام 
مربی می تواند در فرصت دو ســه ماهه بهترین عملکرد 
را در تیم ملی داشــته باشد. همه این مسائل سبب شد 
تا بــرای کادر فنی تیم ملی به دنبال ترکیبی از مربیان 

خارجی و داخلی باشیم.

وزیر و وزارت#
مــن در دولت های مختلف در فدراســیون والیبال حضور 
داشتم. چون مدیران حرفه ای ورزش کار خودشان را انجام 

می دهند و کاری به سیاست ندارند.
اگر استقلال و پرسپولیس از وزارت ورزش گرفته س

شوند وزیر ورزش می تواند نفس راحتی بکشد.
آقای ســلطانی فر سرخابی است و اعتقاد دارد اگر حال 
این دو باشــگاه خوب باشد حال تیم ملی خوب خواهد 
بود. امیدواریم هر چه زودتر 
استقلال و پرسپولیس به 
واگذار  خصوصی  بخش 
ورزش  وزیر  تا  شــوند 
کار های  بــه  بتوانــد 
وزارتخانه  ایــن  دیگر 

هم برسد.

فرهاد قید مدافع بی انضباط را خواهد زد؟

»دانشگر« در دو راهی مشهد و اصفهان
داورزنی: در رفت و آمد به والیبال حق انتخاب نداشتم

به دنبال ترکیبی از مربیان خارجی و داخلی هستیم

ورزش: هافبک تیم فوتبال استقلال 
گفت: ســه هفته است می تواند در 
ترکیب این تیــم به میدان برود اما 
قوانیــن فدراســیون فوتبال چنین 

اجازه ای به او نمی دهد. 
لیگ  دربــاره  شــجاعیان  داریوش 
نوزدهــم اظهار کرد: فصــل پرُفزار 
و نشــیبی بود که بــا کرونا خیلی 
طول کشید و ســبب شد خیلی از 
بازیکنان به هدفی که می خواستند، 
باعث  مســابقات  فشردگی  نرسند. 
مصدومیت خیلی از بازیکنان شــد 
که امیدوارم این دوره را پشــت سر 
بگذاریــم و به روزهــای خوبی که 
داشتیم بازگردیم. امیدوارم راه حلی 

پیدا شود که به میادین برگردم.
وی درخصوص خروجش از فهرست 
از  آبی پوشــان تصریح کــرد: پس 
مصدومیت از لیســت تیــم خارج 
شــدم، چون اگر کرونا نمی آمد به 
ادامه رقابت ها نمی رســیدم. من با 
تصمیم پزشــکی از لیســت خارج 
شــدم اما قراردادم فسخ نشد. پس 
از کرونا بازی ها طول کشــید و در 
چند دیدار قبلی می توانســتم بازی 

کنم. قانون فدراسیون فوتبال و فیفا 
اجازه نمی دهد به تیم اضافه شــوم 
و تیم مدیریتی تــلاش می کند به 
لیســت برگردم. فعلًا در فهرســت 

استندبای مانده ام.
شــرایط  درباره  اســتقلال  بازیکن 
بازیکنان این تیــم برای حضور در 
لیــگ قهرمانان آســیا بیــان کرد: 
امسال سال آخر قرارداد من و چند 
بازیکن دیگر تیم اســت و با پایان 
لیگ برتر، ایــن قراردادها به پایان 
لیگ  در  بخواهیــم  اگر  می رســد. 
قهرمانان آســیا بــازی کنیم، باید 
قرارداد جدیدی تنظیم شــود و با 
مدیریت باشــگاه صحبــت کنیم تا 

ببینیم قسمت چه می شود.
شــجاعیان درباره عملکــرد فرهاد 
مجیدی خاطرنشــان کرد: مجیدی 
از لحــاظ فنــی قوی اســت اما او 
امسال و سال گذشــته در شرایط 
بدی به اســتقلال آمد. امســال با 
شــیوع کرونا دست مجیدی خیلی 
خالی بود و با مشــکل مصدومیت 
بازیکنان هم مواجــه بود. او خوب 
کار می کنــد و امیــدوارم بچه های 

تیم دســت به دســت هم دهند تا 
اســتقلال را به جایگاه اصلی خود 

بازگردانیم.
وی که با برنامه »تهران ورزشــی« 
رادیو تهــران گفت وگو می کرد، در 
خودش  مصدومیت  شــرایط  مورد 
اظهار کرد: مصدومیتم کاملًا برطرف 
شــده و سه هفته است که می توانم 
بازی کنم، اما مشکل لیست به من 
چنین اجازه ای نمی دهد. دلم برای 
استقلال و بازی در زمین تنگ شده 

و امیدوارم این مشکل حل شود.
هافبک اســتقلال در پایان خطاب 
بــه هواداران این تیم گفت: از آن ها 
به خاطر این همه لطفی که به من 
دارند تشکر می کنم و یادم می ماند 
که آن ها در دو دوره مصدومیتم از 
من حمایت کردند. ناملایمات هایی 
دیدیم کــه امیدوارم در پایان فصل 
کمتر باشــد و بتوانیم هــواداران را 
شاد کنیم. امیدوارم اتفاقاتی که در 
سه سال اخیر پس از پایان هر فصل 
رخ داده است، تکرار نشود و بتوانیم 
ناراحتی آن ها در  این چند ســال را 

جبران کنیم.

امین غلام نژاد: دو دیدار هفته بیست 
و ســوم لیگ برتر که به دلیل ابتلای 
بازیکنان اســتقلال و فولاد به ویروس 
کرونا لغو شــده بود عصر امروز برگزار 
می شــود که بر اســاس آن شاگردان 
مجیدی و نکونام به مصاف حریفان خود 

می روند. 

کاپیتان های سابق استقلال #
رودرروی هم

در نخســتین بازی امروز نبردی کاملًا 
استقلالی را شــاهد خواهیم بود؛ جایی 
که محمــود فکــری و جــواد نکونام 
کاپیتان های ســابق استقلال حالا باید 
در قامت ســرمربیان نساجی و فولاد به 
مصاف هم بروند. نساجی هفته گذشته 
توانســت فرهاد مجیدی و تیمش را در 
آزادی متوقف کند و حالا بدون شــک 
در این بازی خانگی به دنبال خواباندن 
مچ دست رفیق سابقش است تا هم به 
اوضاع نســاجی در جدول سامان دهد 
و هم قدرتش را بــه رخ رقیب امروزش 
بکشاند. جواد نکونام که با فولاد این روزها 
فوق العاده نتیجه می گیرد با شکســت 
نساجی می تواند به رده سوم جدول برسد 

و برای کسب سهمیه امیدوارتر شود.

استقلال به رده دوم می رسد؟ #
اما در دیگر بازی معوقه از هفته بیست 
و سوم اســتقلال تهران در شهر جم 

میهمان پارس جنوبی است. 
بــازی ای که از همان اول با حواشــی 
زیــادی روبه رو بود و تا لحظه تنظیم 
این گزارش)شب گذشته ( هنوز ادامه 
داشت. پارس جنوبی ها معتقد هستند 
که نتیجه بــازی به دلیل عدم حضور 
اســتقلال در وقت مشخص شده باید 
۳ بــر صفر به ســود جمی هــا اعلام 

شود، اما  کمیته استیناف عصر شنبه 
با تأیید رأی کمیته انضباطی، دستور 
به برگزاری این دیدار داد. استقلال هم 
عصر دیروز راهی جم شــد تا بازی را 
برگزار کند. شاگردان فرهاد مجیدی 
برای کســب سهمیه نیاز مبرم به سه 
امتیــاز این بازی دارنــد و در صورت 
پیروزی مقابل شاگردان پور موسوی 
می توانند خود را تا رده دوم جدول هم 
بالا بکشند، از سوی دیگر پارسی ها نیز 
شرایط خوبی در انتهای جدول ندارند و 
برای فرار از جمع قعرنشینان به دنبال 
شکست استقلال در شهر جم هستند.

امیرمحمد سلطان پور: همه ما قبول داریم سرمربیان فوتبال 
همیشه ســوژه جذابی محسوب می شــوند؛ اما گاهی فراموش 
می کنیم این قهرمانان ما که در کنار زمین مشغول فریاد کشیدن 
و دادن توصیه های تاکتیکی هســتند روزی شــورت ورزشی به 
پا داشــته و از این سمت به سمت دیگر زمین می دویده و تکل 
می زده اند. مســلماً برخی از مربیان بزرگ کنونی، دوران فوتبال 
آنچنان خاصی نداشــته اند. در حالی که ما کســی مثل کارلو 
آنچلوتی را داریم که دو بار به عنوان بازیکن جام باشگاه های اروپا 
را بالای سر برده، کسی مثل یورگن کلوپ را هم داریم که بیشتر 
زمان فوتبالش را در لیگ دســته های پایین تر گذرانده است. اما 
چه در شب های رؤیایی بازی های اروپایی باشد، یا در زمین های 
گل آلود دسته های پایین تر، اینجا جایی است که سرمربیان آینده 
شکل گرفته و ساخته شده اند. اما ما برخی رختکن های قدیمی 
باشگاه های فوتبال هم داریم که شاهد حضور چندین سرمربی 
بزرگ در کنار هم بوده اند. برخی از تیم ها در دوره ای سه، چهار یا 
بیشتر مربی بزرگ کنونی را دوشادوش یکدیگر می دیده است. در 
زیر برخی از این تیم ها و ستارگان آن زمانشان که اکنون مربیان 

بزرگی هستند را بررسی می کنیم:

بارسلونا 1998-99 #
 پپ گواردیولا )منچسترسیتی(، لوئیز انریکه )اسپانیا(، س

فیلیپ کوکو )داربی کانتی(، ژاوی )الســد(، فرانک دی 
بوئر )به تازگی آتلانتا یونایتد(، میشل رودریگز )دستیار 
سرمربی آژاکس(، مائوریسیو پلگرینو )ولز سارسفیلد(، 

ژوزه مورینیو )تاتنهام(
چه جایی بهتر از آنکه داستان این مطلب در نیوکمپ شروع شود؛ 
مکانی مقدس برای بازیکنان بزرگ و همین طور مربیان کارآمد! 
درست است که ســبک توتال فوتبال در هلند شروع شد اما در 
کاتالونیا شکل جدیدی گرفت و به فوتبال باشگاهی منتقل شد. 
مارینوس میشل، یوهان کرویف و سپس پپ گواردیولا را داشتیم 

که این ســبک را در بارســلونا پرورش دادند. البته در میان آن ها 
فردی مانند لوئی فنخال حضور داشت که قصد داشت سبک خاص 
خود را پیاده کرده و به نوعی جنگ فرهنگ ها را شروع کرد. شاید 
فنخال در این جنگ شکست خورد اما در اوج دوران حضورش در 
بارسا، بازیکنان زیادی را زیر دست داشت و پرورش داد که مربیان 
بزرگی شدند. مسلماً بزرگ ترین آن ها پپ گواردیولاست که دو جام 
قهرمانی اروپا را به عنوان سرمربی بارسا بدست آورد و همچنین 
جام های مختلف دیگری را با بایرن مونیخ و منچسترسیتی بالای 
سر برد. لوئیز انریکه نیز به عنوان سرمربی بارسا بسیار موفق بود و 
اکنون شانس خود را در رده ملی در تیم ملی اسپانیا می آزماید. ما 
حتی نام ژوزه مورینیو را آوردیم با اینکه در بارسا بازیکن نبود اما 

نقشی تأثیرگذار را در رختکن این تیم ایفا می کرد.

یوونتوس #1996-97
 آنتونیو کونته )اینترمیلان( ، زین الدین زیدان )رئال س

مادرید(، دیدیه دشان )فرانسه(
دهه نود، جان می داد طرفدار فوتبال ایتالیا باشــید. تقریباً همه 
تیم ها پر از ستاره بود و برخی راحت لقب کهکشانی را می توانستند 
به خود اختصاص دهند. شــاید مثل الان یکطرفه به نفع آن ها 
نبود، اما یوونتوس آن زمان تیم بسیارخاصی داشت. شاید یکی از 
خاص ترین تیم بانوی پیر تیم فصل ۱99۶/9۷ بود که به فینال 
لیگ قهرمان اروپا صعود کرد اما مقابل دورتموند مغلوب شــد. 
ترکیب یوونتوس در این دیدار باور نکردنی بود که فقط ســه تن 
آن ها یعنی زیدان، دشان و کونته می شد که اکنون مربیان صاحب 
سبک فوتبال اروپا هستند و ویترین افتخاراتشان پر از مدال های 

قهرمانی با باشگاه ها و کشورهای مختلف است.

لاتزیو 1999-2000 #
مانچینی س روبرتو  )اتلتیکومادرید(،  دیگو ســیمئونه 

)ایتالیا(، سیمئونه اینزاگی )لاتزیو(
لاتزیو سرمربیان بزرگی را در دوران مختلف به خود دیده که یکی 
از بهترین های آن اسِوِن گوران اریکسن بود. او با اینکه قبل از آن ها 
مزه موفقیت با فیورنتینا و رم را چشیده بود اما با لاتزیو بود که به 
اوج شهرت رسید. تیم سال ۲۰۰۰-۱999 پر از رهبر درون زمین 
بود که برخی از آن ها بعداً به رهبران کنار زمین تبدیل شدند. شاید 
کسی با توجه به اخلاق خشن سیمئونه فکر نمی کرد او به مربی 
بزرگی بدل شود اما در اتلتیکومادرید دهان همه را بست. مانچینی 
نخستین جام قهرمانی منچسترسیتی در لیگ برتر را بدست آورد 
و اکنون مرد شماره یک تیم ملی ایتالیاست، از طرفی سیمئونه 
اینزاگی یکی از بهترین تیم های لاتزیو در یکی دو دهه گذشته را 

رهبری می کند.

منچستریونایتد #1991-92
 استیو بروس )نیوکاسل(، رایان گیگز )ولز(، مارک هیوز، س

مایک فیلان )دستیار منچستریونایتد(
در طول سال ها حضور در اولدترافورد، فرگوسن هوش و توانمندی 
مدیریتی و مربیگری فوق العاده خود را به بازیکنان بسیاری انتقال 
داده است. از الکس مکلیش در اواخر دهه نود تا الان و سولسشر! 
اما پربارترین تیم او از این حیث تیــم ۱99۱/9۲ بود جایی که 
بازیکنانی با خصوصیات اخلاقی مختلف را به مربیان بزرگ کنونی 
بدل کرده است. از استیو بروس سر سخت و مارک هیوز همیشه 
عصبانی، تا گیگز آرام و تکنیکی همه اکنون برای خود نام بزرگی 
در میان سرمربیان مطرح می شوند. مایک فیلان هم با وجود اینکه 
بازیکن نامی در پیراهن منچســتر نبود اما یکی از پرافتخارترین 

دستیاران سرمربی در فوتبال انگلیس در دو دهه گذشته است.

دروازه بان باشــگاه شــهرخودرو مشــهد در اســتوری 
اینستاگرامی خود برای سرمربی سابقش آرزوی سلامتی 
کرد. در حالی که به مقطع حساس فصل برای باشگاه هایی 
که دنبال کســب سهمیه آسیایی هستند می رسیم، امیر 
قلعه نویی سرمربی سپاهان به دلیل فشارهای عصبی ناشی 
از مسابقات راهی بیمارســتان شد تا مهدی رحمتی که 
البته گذشته پرحاشیه ای با این مربی دارد، برای او آرزوی 

سلامتی کند. 

پس از به پایان رســاندن یک فصل خوب در سوپر لیگ پرتغال، 
مهاجم ملی پوش کشــورمان و عضو باشــگاه ریوآوه در پســتی 

ایسنتاگرامی خدا را شکر کرد. 
مهدی طارمی که رتبه دوم بهترین گلزنان لیگ پرتغال را بدست 
آورد و بــه تیمش در راهیابی به پلــی آف لیگ اروپا کمک کرد 
نوشت: »بعضی وقت ها به بالا نگاه می کنم لبخند می زنم و می گم 

خدایا می دونم کار خودت بود«. 

مهدی طارمیمهدی رحمتی
اســطوره باشگاه بارسلونا و ســرمربی کنونی تیم السد 
قطر در پســتی اینستاگرامی از ابتلای خود به بیماری 

کرونا خبر داد. 
ژاوی هرنانــدز در نامه ای بلندبالا اعــلام کرد او فعلًا 
نمی تواند کنار تیمش در آغاز مجدد رقابت های رسمی 
باشد، اما حالش کاملًا خوب است ولی مجبور به رعایت 

پروتکل های بهداشتی و قرنطینه است. 

فوق ستاره برزیلی باشــگاه پاری سن ژرمن فرانسه پس از 
اضافه کردن یک جام دیگر به ویترین افتخارات باشگاهش 

عکسی به یادگار با آن گرفت. 
نیمار که این فصل شــاهد قهرمانی تیمش در لیگ نصفه و 
نیمه فرانســه بود، با پیــروزی تیمش در فینال جام حذفی 
فرانسه قهرمان شــد و عکسی به یادگار با کورزاوا هم تیمی 

خود گرفت و از خلوت دلنشینشان با جام گفت!

نیمارژاوی هرناندز

سه هفته  است می توانم بازی کنم 

شجاعیان: در لیست انتظارم
معوقه هفته بیست و سوم لیگ برتر

استارت شاگردان مجیدی برای رده دوم

ضد  حمله

بهترین هافبک لیگ قهرمانان آسیا
رقابت اسماعیلی و نعمتی با ژاوی 

ورزش: هافبک های دو تیم اســتقلال و پرسپولیس برای اینکه به عنوان 
بهترین هافبک لیگ قهرمانان آسیا در سال ۲۰۱۸ لقب بگیرند رقیبی به 
نام ژاوی ارناندس را پیش رو دارند. سایت رسمی کنفدراسیون فوتبال آسیا 
)AFC(  از کاربران خود خواست تا بهترین هافبک لیگ قهرمانان آسیا در 
ســال ۲۰۱۸ را انتخاب کنند که نام فرشید اسماعیلی و سیامک نعمتی 
هم در میان گزینه ها دیده می شــود. ریکاردو گولارت از گوانگژو اورگرانده 
چین، ســرجینیو از کاشیما آنتلرز ژاپن، میسلاو اورسیچ از اولسان هیوندا 
ژاپن، اســکار از شــانگهای SIPG چین، ژاوی از السد قطر، نام تائه هی و 
کریم بوضیاف از الدحیل قطر و لی جائه سونگ از جئونبوک هیوندا موتورز 
کره جنوبی، سایر گزینه های عنوان بهترین هافبک لیگ قهرمانان آسیا در 

سال ۲۰۱۸ هستند.

اوساگونا بالاخره به ایران بازمی گردد 
ورزش: کریستین اوساگونا مهاجم نیجریه ای تیم فوتبال پرسپولیس که به 
دلیل گسترش شیوع ویروس کرونا و بسته ماندن خطوط هوایی کشورش 
چند ماهی از تمرینات پرســپولیس دور بود با رفع مشکل پرواز در مسیر 
بازگشت به تهران است و نهایتاً تا روز سه شنبه هفته جاری در تمرینات تیم 
پرسپولیس حاضر خواهد شد. نکته مهم در خصوص بازگشت این بازیکن 
به ایران این اســت که شاید دیگر نیاز چندانی به اوساگونا در ترکیب تیم 
پرسپولیس نباشد چرا که سرخپوشان در فاصله چهار هفته مانده به پایان 

لیگ قهرمانی خود را در لیگ برتر قطعی کردند.

پایان لیگ برتر کرواسی با قهرمانی تیم محرمی 
ورزش: تیــم دینامــو زاگــرب قهرمــان لیــگ برتــر کرواســی در 
فصل ۲۰۲۰ - ۲۰۱9 شــد. لیگ برتر کرواســی بامداد دیروز با قهرمانی 
قاطعانه تیم دیناموزاگرب به پایان رسید. این تیم که صادق محرمی را در 
اختیار دارد با کســب پیروزی ۲ بر صفر در بازی پایانی برابر تیم وارازدین 
توانست با ۸۰ امتیاز قهرمانی رقابت ها را کسب کند. تیم دینامو زاگرب با 
کسب عنوان قهرمانی لیگ برتر کرواسی راهی لیگ قهرمانان اروپا در فصل 

آینده شد.

مطالبات دو دستیار برانکو پرداخت شد 
ورزش: باشگاه پرسپولیس در یک نامه رسمی از فدراسیون جهانی فوتبال 
)فیفا( درخواست کرد مطالبات ایگور پانادیچ و زلاتکو ایوانکوویچ دو دستیار 
برانکــو را از محل درآمدهای این باشــگاه در فیفــا پرداخت کند که این 
درخواســت با موافقت فیفا انجام شــد و طلب ۲۰۵ هزار یورویی زلاتکو و 
۷۶هزار و ۴۸۰ یورویی ایگور پانادیچ پرداخت شــد. باشگاه پرسپولیس به 
دلیل حضور بازیکنان ملی پوش خود در جام جهانی ۲۰۱۸ روسیه مبلغی 

حدود ۶۵۰ هزار دلار از فیفا طلب دارد.

 غایبان استقلال مقابل پارس جنوبی 
مشخص شدند

ورزش: غایبان استقلال در مصاف با تیم پارس جنوبی جم مشخص شدند. 
سیاوش یزدانی، علی دشتی و عظیم گوک به علت نداشتن آمادگی لازم در 
شرایط بازی، قادر به حضور آبی پوشان مقابل پارس جنوبی نیستند .محمد 
دانشگر که به علت مسائل انضباطی از تیم کنار گذاشته شده است، همچنان 

در اختیار باشگاه است و در فهرست فرهاد مجیدی جایی ندارد.

 وحید شمسایی
 سرمربی تیم فوتسال گیتی پسند شد

ورزش: وحید شمسایی به عنوان سرمربی جدید تیم فوتسال گیتی پسند 
اصفهان انتخاب شد. وحید شمســایی پس از مذاکره با مسئولان باشگاه 
گیتی پسند و حضور در این باشگاه، با عقد قرارداد یکساله سرمربی این تیم 
شــد. شمسایی آخرین بار هدایت تیم تأسیسات دریایی را بر عهده داشت 
و با این تیم عنوان قهرمانی در لیگ و جام باشــگاه های آسیا را در کارنامه 
دارد. حمید بی غم فصل گذشته سرمربی تیم گیتی پسند بود که با این تیم 

نایب قهرمان لیگ شد. 

آرش برهانی کرونایی شد
ورزش: مهاجم سابق تیم فوتبال استقلال به کرونا مبتلا شد. آرش برهانی 
مهاجم سابق استقلال به ویروس کرونا مبتلا شد. وی این روزها در قرنطینه 

به سر می برد و برای درمان تحت نظر خواهد بود.
 

نوراللهی: 
همه بازیکنان پرسپولیس پیشنهاد دارند

ورزش: بازیکن تیم فوتبال پرســپولیس گفت: تیمی که چهار ســال 
پیاپی قهرمان لیگ برتر می شــود و فینال آسیا رفته قطعاً بازیکنانش 

پیشنهاد دارند.
احمــد نوراللهی در خصــوص قهرمانی تیم فوتبال پرســپولیس در 
نوزدهمیــن دوره لیگ برتر اظهار کرد: ابتدا خدا را شــکر می کنم که 
توانســتیم برای چهارمین بار پیاپی قهرمان لیگ برتر شویم. بازی با 
نفت مسجدســلیمان برای ما یک شب به یادماندنی بود و خوشحالیم 
که توانستیم یک بار دیگر دل هواداران را شاد کنیم؛ این نتیجه تلاش 

و زحمات یک سال و دو ماه بچه هاست.
بازیکن تیم فوتبال پرســپولیس درباره اینکه بشار رسن گفته احتمال 
دارد از این تیم جدا شــود تصریح کرد: بشار متأسفانه این فصل پولی 
نگرفتــه و او قطعاً پیشــنهادهای خوبی از تیم های قطــری دارد اما 
امیدواریم که بماند. ماندن او هم بســتگی به حل مشکلات و عملکرد 
مدیران دارد. بیشــتر بازیکنان پیشنهادهای خوبی دارند؛ به هر حال 
تیمی که چهار ســال پیاپی قهرمان لیگ برتر می شــود و فینال آسیا 
رفته قطعاً بازیکنانش پیشنهاد دارند. امیدواریم همه بمانند به شرطی 

که مدیریت و باشگاه بتوانند مشکلات را حل کند.

منهای فوتبال

هفته بیست و سوم لیگ برتر ایران
پارس جنوبی جم - استقلال
 دوشنبه 6 مرداد -  ۲0:30 از شبکه سه

هفته بیست و سوم لیگ برتر ایران
نساجی - فولاد

 دوشنبه 6 مرداد -  ۲0:45 از شبکه سه

ورزش در سیما

 محمد موسوی 
یکی از چهار دفاع  برتر جهان

ورزش: حســاب توییتر فدراسیون جهانی والیبال در یک نظرسنجی 
از مخاطبــان خود خواســته دو مدافع برتر خــود را از میان مدافعان 
نامدار فعلی جهان انتخاب کنند. در این نظرسنجی نام چهار مدافع به 
چشم می خورد. سید محمد موسوی از ایران، مکسول هولت از آمریکا، 
دیمیتری موزرســکی از روسیه و لوکاس ساتکمپ برزیلی گزینه هایی 

هستند که از سوی فدراسیون جهانی به رأی گذاشته شدند.
توییتر FIVB با انتشار عکسی از چهار مدافع برتر جهان پرسیده تیم 
شما به دو دفاع روی تور نیاز دارد. انتخاب شما از بین چهار مدافع برتر 

جهان چه کسانی هستند؟

 لیگ برتر بسکتبال 
با یک ماه تأخیر آغاز می شود

مهر: پیش از این فدراسیون بسکتبال شــهریورماه را به عنوان زمان 
پیشــنهادی برای آغاز فصل جدید رقابت های لیگ برتر تعیین کرده 
بــود اما با توجه به موج دوم ویروس کرونا و بحران ناشــی از این موج 
که همچنان ادامه دارد، این زمان یک ماه به تأخیر افتاده است. بر این 
اساس فدراسیون بسکتبال قصد دارد فصل جدید لیگ برتر را از مهرماه 
آغاز کند. برای حضور در این فصل از مســابقات ۱۷ تیم از لیگ برتر و 
لیگ دسته اول سال گذشته اعلام آمادگی کرده اند اما هنوز تعداد تیم ها 

نهایی نیست.

ساعی: 
سوریان با بچه بازی کمیسیون را به اینجا کشاند

ورزش: عضــو هیئــت اجرایی کمیتــه ملی المپیــک گفت: برخی 
می خواهند از بیرون مهر ه چینی کرده و کمیسیون ورزشکاران را هدایت 
کنند. هادی ســاعی افزود: هیچ مرام نامه ای امضا نکردیم هر کســی 
مرام نامه دارد بیاورد. برخی می خواهند از بیرون کمیسیسون را هدایت 
و مهره چینی کنند. حمید سوریان دو جلسه بیشتر نیامد. جای تأسف 
است کسی که رئیس کمیســیون بوده نمی داند چطور حرف بزند. او 
بنای کمیســیون را بد گذاشــت و با بچه بازی کمیسیون را به اینجا 
کشاند. او همان اوایل انصرافش را اعلام کرده بود. نمی دانم حالا چرا این 

کمیسیون مهم شده است.

اسبقیان:
 ضرورتی برای برگزاری

 اردوهای پارالمپیکی نیست
ایسنا: رئیس فدراسیون جانبازان و معلولان گفت: با توجه به شیوع موج 
کرونا ضرورتی برای برگزاری اردوهای پارالمپیکی حتی در رشته های 
انفرادی نیست و ســلامتی ورزشکاران برای ما مهم تر از برگزاری اردو 

است.
محمد شــروین اســبقیان درباره وضعیت اردوهای ورزشــکاران 
پارالمپیکی اظهار کرد: به عنوان رئیس فدراســیون سعی می کنم 
با ورزشــکاران پارالمپیکی در تماس باشــم و مشکلات آن ها را در 
حــد امکان برطرف کنم اما متأســفانه پیچیدگی بیماری کرونا به 
گونه ای اســت که ما نمی توانیم در شــرایط کنونی اردویی را برای 
رشته های انفرادی خود از جمله تیراندازی برگزار کنیم. اولویت اول 

ما سلامتی ورزشکاران است.

یادداشت

سینا حسینی
annotation@qudsonline.ir

از منچستر 199۲ تا بارسلونا 1999

تیم هایی پر از سرمربی آینده!

»اسپانسر مشترک« آفت فوتبال ایران
ماجرای هجوم شبانه هواداران پرسپولیس به پیج یک گروه تولید کننده مواد 
غذایی به بهانه امضای قرارداد با باشگاه استقلال در نوع خود باورنکردنی است 
اما باید این حقیقت را پذیرفت که در جامعه هواداری فوتبال ایران هر اتفاق 

نا به هنجاری رخ می دهد.
مسئولان این برند برای کنترل اوضاع و کاهش انتقادهای وارده مدعی شدند 

به زودی با باشگاه پرسپولیس قرارداد همکاری امضا خواهند کرد.
اما در این میان یک پرسش کلیدی برای اهالی فوتبال به وجود می آید که 
وجود اسپانسر مشترک برای دو باشگاه بزرگ پایتخت اتفاق مطلوبی است یا 

اینکه چالش آفرین است؟
کارشناسان و صاحبنظران اقتصادی و اسپانسرینگ در حوزه ورزش و فوتبال 
بر این باورند مقوله اسپانسر مشترک تنها در فوتبال ایران وجود دارد، چون 
هر دو باشــگاه استقلال و پرسپولیس زیر نظر یک مجموعه دولتی فعالیت 
دارند به همین دلیل مدیران بالادستی برای آنکه گرفتار تنش های هواداری 
نشــوند زمینه عقد قرارداد هر دو باشگاه با یک مجموعه اقتصادی را فراهم 
می کنند، اما از آنجا که شرایط هر دو تیم با یکدیگر برابر نیست طبیعی است 
اسپانســر به یک تیم نگاه ویژه تری داشته باشد همین عامل سبب اعتراض 

تیم مقابل می شود.
به عنوان نمونه در بحث اسپانسری مشــترک اپراتورهای تلفن همراه این 
مســئله کاملاً قابل لمس است و در حال حاضر باشگاه استقلال به واسطه 
دریافتی کمتر نسبت به باشگاه پرسپولیس درگیر مسائل حقوقی شده است. 
در حالی که اگر دو باشــگاه اسپانسر مجزا داشتند هرگز چنین اتفاقی رقم 
نمی خورد. استقلال و پرســپولیس از دوره مدیریت محمدباقر قالیباف در 
شــهرداری تهران استفاده از اسپانسر مشترک را تجربه کردند اما در همان 
مقطع هم مشکلاتی وجود داشت اما به واسطه عدم گسترش فضای مجازی 
و شــبکه های اجتماعی این اعتراض ها زیاد به چشم نمی آمد. در این میان 
نمی توان ایراد را به گروه های اقتصادی و بنگاه های تجاری وارد دانست بلکه 
ایراد را باید به قوانین معیوب و غیر حرفه ای فوتبال ایران وارد کرد که چطور 

محدودیتی برای این مدل فعالیت های اقتصادی ایجاد نکرده اند.
البته مدیران عامل باشگاه های استقلال و پرسپولیس و بعضاً شهرستانی که 
زیر بار همکاری با اسپانسر مشترک می روند براین باورند مشکلات اقتصادی 
ناشی از تحریم های ظالمانه زمینه پذیرش این پیشنهادها را فراهم می آورد 
اما این دلیل را تنها می توان یک توجیه ساده انگارانه پنداشت چون در برهه 
کنونــی مجموعه های بزرگ اقتصادی علاقه مند بــه فعالیت در این حوزه 
هستند اما زیاده خواهی و بعضاً تصمیمات سیاسی پشت پرده مانع انعقاد این 
قراردادها می شود. ساختار غیرحرفه ای درآمدزایی، وابستگی بیش از اندازه به 
مدیریت دولتی ذائقه مدیران هزینه گرا و حاضری خور را به گونه ای ایجاد 
کرده است که آن ها بدون هیچ آینده نگری و در نظر گرفتن تبعات این 
کار، راحت تریــن کار ممکن را انتخاب می کنند تا بدون دغدغه در یک 
زمان مشخص درآمدی هنگفت به حســاب آن ها واریز شود تا در برابر 

دوربین های تلویزیونی ژست بگیرند که درآمدزایی داشته اند.
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ادب و هنرادب و هنر

خبر

بی مرگی در برج اسد
مرداد ماه در گاه شماری کهن ایرانی، ماه پر مناسبتی است. این ماه پنجمین 

ماه سال و زمان ورود خورشید به برج اسد)شیر( دانسته می شود. 
پدران و مادران ما در دنیای باســتان، به وجود ارتباط بین موقعیت افلاک 
و پدیده های زمینی باور داشــته اند؛ باوری که جزئی از دانش های کهنسال 
ایران زمین بوده است. »تنجیم« که امروز از آن به عنوان »نجوم احکامی« یاد 
می شود، دانشی ریشه دار در ایران کهن و پس از آن است تا آنجا که شماری 
از دانشمندان ایرانی درباره آن کتاب ها نوشته اند؛ هر چند مخالف سرسخت 

هم کم ندارد. 
اساساً در ایران  زمین به عنوان تمدنی باستانی که یکی از آبشخورهای تفکرات 
بشری بوده، دانش صرفاً مبنای محسوساتی نداشته و گستره بسیار وسیع تری 
را شامل می شده است. در واقع دانش در شرق، درست برعکس غرب، صرفاً 
در حوزه حواس بشــر و تجربه تعریف نمی شود. دامنه دانش، در این گستره 
کهن، بســیار فراتر از حوزه فیزیک است و در بسیاری از موارد، سری هم در 
متافیزیک دارد و درســت از همین جا، با مبنای تفکر غرب در تضاد و تنافر 

قرار می گیرد... .
پدران و مادران ما، 12 برج آسمانی)صورت فلکی( را میان هفت جسم آسمانی 
که شامل خورشید و ماه و سیارات تیر و ناهید و مریخ و مشتری و زحل است، 
تقسیم کرده اند. آن ها برای هر کدام از این اجرام، یک یا دو خانه می پنداشته اند 
و باور داشته اند که وقتی این اجرام در خانه خود قرار می گیرند از قدرتی ویژه 
برای تأثیرگذاری بر پدیده های زمینی برخوردار می شوند. بر این اساس، ماه 
و خورشــید هر کدام یک خانه و ســیارات هر کدام دو خانه داشته اند. برج 
اسد خانه خورشید، برج سرطان خانه ماه، جوزا و سنبله خانه تیر یا عطارد، 
ثــور و میزان خانه ناهید یا زهره، حمل و عقرب خانه بهرام یا مریخ، قوس و 
حوت خانه مشتری و جدی و دلو خانه کیوان یا زحل دانسته می شده است. 
در این میان مرداد ماه )برج اســد( که عموماً گرم ترین ماه سال هم هست، 
خانه خورشید بوده است. نشان کهن شیر و خورشید هم به همین مناسبت 
نجومی اشــاره می کند... . علاوه بر این، فصل تابستان در مرداد ماه از نیمه 
می گذرد. چله تابستان)که دهم مرداد ماه باشد( در این ماه قرار دارد. به باور 
پدران و مادران ما، 40 روز نخســت تابستان که از اول تیرماه آغاز شده و تا 
دهم مرداد ماه ادامه دارد، گرم ترین روزهای ســال اســت و پس از آن، کمر 

تابستان می شکند. 
در این میان باوری هم درباره ایامی هفت روزه وجود دارد که به آن »باحورا« 
می گویند. بر طبق این باور احتمالاً نیمه تجربی، باحورا از زمانی آغاز می شود 
که کمر گرما شکســته است. اگر چه گفته می شود شــروع ایام هفت روزه 
باحورا، 19 تموز اســت و تموز در گاه شماری عبری تقریباً برابر تیر ماه و در 
گاه شماری آشوری نیمه تیرماه تا نیمه مردادماه است، اما از آن  جایی که در 
خراسان زمین شکسته شدن گرما)چله تموز( در مرداد ماه قرار دارد، می شود 
احتمال داد که ایام باحورا نیز، در مرداد ماه باشــد؛ کما اینکه در گاه شماری 
رومی یا سُــریانی)که سرسلسله گاه شماری عبری و آشوری است( ماه تموز 

تقریباً برابر با مرداد ماه است. 
براســاس باور باحورا، وضعیت آب و هوا در هر یک از روزهای هفت گانه 19 
تا 26 تموز، نشــان دهنده نســبی وضعیت آب و هوا در هر یک از هفت ماه 
باقیمانده سال)از شهریور تا اسفند( است؛ چنانکه مثلاً اگر در پنجمین روز 
باحورا، آفتاب داغ باشــد، یعنی پنجمین ماه آینده سال، دی ماه، کم بارش 
خواهد بود؛ اما اگر در این روز، از هرم هوا کاســته شــود، دی ماه، سرد و پر 
بارش خواهد بود. علاوه بر این، مرداد ماه، زمان یکی از جشن های کهن ایرانی 
هم هست؛ جشن امردادگان)امرتات  روز از امرتات ماه برابر با هفتم مرداد( بنا 
به سنت زرتشت، روز نیایش بر درگاه اهورامزداست و جشن این روز بر دامن 

طبیعت برگزار می شده است. 
باورمندان به دین بهی همچنین از مهرروز تا بهرام روز از امرتات )شانزدهم تا 
بیســتم مرداد ماه( را به زیارت »پیر نارکی« )در جنوب شرقی یزد( می روند 
که معتقدند پناهگاه نازبانو، عروس یزدگرد ســوم است که در فرار از دست 

دشمنانش، به کوه پناه برد و کوه به او پناه داد. 
مرداد ماه همچنین، موعد جشــنی خراسانی)سُغدی( و کمتر شناخته شده 
به نام »می خواره« هم هست که احتمالاً بر گرفته از جشن های کهن ایرانی 
است که در آن شربتی رازآلود بر گرفته از گیاه»هوم« نوشیده می شده است؛ 
شربتی که به باور اجداد ما، همان نوشداروی اساطیری ایران زمین بوده است. 
به شرط حیات، در شماره بعد همین ســتون، درباره جشن »می خواره« و 

شربت هوم، خواهم نوشت. 

 چه شد دست به ترجمه »پلیس حافظه« زدید؟س
طبیعی است پس از موفقیت دو ترجمه دیگر از آثار 
خانم اوگاوا که با اســتقبال خوب خوانندگان مواجه 
شد، تصمیم گرفتم اثر جدید این نویسنده را ترجمه 
کنم. در مجموع معتقدم ترجمه  آثار یک نویســنده 
توسط یک مترجم می تواند بهتر انجام شود و این به 
دلیل آشنایی نسبی مترجم با نوع نثر نویسنده پس از 
ترجمه آثار قبلی اوست. در عین حال علاقه   شخصی 
خودم به ادبیات شرق نیز در انتخاب آثار این نویسنده 

بی تأثیر نبوده است.

این اثر چه تفاوتی با آثار قبلی نویســنده س
داشت ؟

مهم ترین تفاوت میان ایــن اثر و دو اثر قبلی اوگاوا، 
مقوله   تقسیم بندی محتوایی این آثار است. »پروفسور 
و خدمتکار« رمانی رئالیستی است. مجموعه داستان 
»انتقام: یازده داستان سیاه« پیرو مکتب گوتیک ژاپنی 
است و رمان »پلیس حافظه« رمانی پادآرمانشهری 

است.

کتاب ســوزی و رمان سوزی پیش از این ها س
در آثاری مانند »۴۵۱ درجه فارنهایت« نوشته 
بردبری هم دیده شده است. چه شباهتی بین 

این آثار هست؟ 
بله. رمان »پلیس حافظه« یک رمان پادآرمانشهری 
اســت و قرار دارد سرنوشت سیاه انســان در سایه  
یــک حکومت توتالیتر را به نمایــش بگذارد. وجود 
عناصری از رمان هــای »1984« اورول و »فارنهایت 
451« بردبری در کتاب کاملاً مشــهود است، مثل 
کتاب ســوزی که در این رمان تبدیل شده است به 
رمان سوزی. یا ایجاد سازوکاری برای حذف نظام مند 
مفاهیم که در رمان اورول نیز به خوبی نشــان داده 
شده است. در واقع رمان پادآرمانشهری به مثابه زنگ 
خطری برای هشدار نسبت به رویش تفکرات توتالیتر 
عمل می کند. طبیعی است که در قرن حاضر همچون 
قرن بیستم هنرمندان همچنان نسبت به این مقوله 
حساسیت دارند، زیرا روح هنر طبیعتی مقاوم در برابر 

چنین خط  کشی هایی دارد.

از س متأثر  اوگاوا  یوکــو  خانــم  گفته اند 
بورخس،  اندکی  البته  و  اســت  موراکامی 
نظر شــما چیســت؟ البته به لحاظ خلق 
به  بسیار  او  داســتان های  فانتزی  فضایی 
داســتان های موراکامی به خصوص »کافکا 
در کرانــه« نزدیک شــده اســت . البته 

نمادهای اجتماعی در رمان موراکامی کمتر 
است.  

یکی از تأثیرات محســوس این دو نویسنده در آثار 
خانم اوگاوا اســتفاده  استعاری از انواع تصاویر ذهنی 
است. نمادگرایی اوگاوا از جنس نمادگرایی بورخس 
اســت. هزارتوی بورخس را می تــوان به نحوی در 
حلقه  داستان های ظاهراً مجزا اما پیوسته  »انتقام« 
یافت. آثار اوگاوا نیز همچون آثار موراکامی و بورخس 
به شــدت در برابر افتادن در ورطه  ادبیات شفاف و 
خطی مقاومت می کنند. اوگاوا نیز همچون موراکامی 
و بورخــس قصه می گوید، اما قصه هــای تمام این 
نویسندگان از رئالیسم محض نویسندگانی همچون 
همینگوی فاصله  زیادی دارند. البته خود خانم اوگاوا 
در برابر این پرسش که نویسنده های مورد علاقه   او 
چه کسانی هســتند، به نام هایی همچون پل آستر، 
یاســوناری کاواباتا، کوبو آبه و گابریل گارسیا مارکز، 

اشاره کرده است.   

رمــان »پلیس حافظــه« در ژانر تخیلی  س
دسته بندی شده اســت، اما هرچه از داستان 
می گذرد مخاطب با فضایی روبه رو می شود که 
ترس عمیقی بر روح و روانش حاکم می شود. 
این ترس در آخر رمان به اوج خود می رسد. از 

این حیث شاید رمان در گروه رمان های وحشت 
دسته بندی شود؟ 

پاسخ این پرسش را از دو منظر متفاوت مطرح می کنم. 
نکته  نخست اینکه در تمام رمان های پادآرمانشهری 
عنصر وحشت نقشی کلیدی دارد، زیرا این رمان ها 
راوی آینده ای ترسناک هستند. آینده ای که نویسنده 
قصد دارد نســبت به محتمل بودن آن هشدار دهد. 
این وحشت را می توان در »میرا«ی کریستوفر فرانک 
نیز دید، یا در »دنیای قشنگ نو«ی آلدوس هاگزلی. 
آینده سرشار از نادیده هاست و نادیده ها منبع وحشت. 
این وحشت عنصر جدایی ناپذیر چند اثر دیگر خانم 
اوگاوا از جمله »هتل آیریس«، داستان های مجموعه  
»انتقام« و سه داستان بلند مجموعه »استخر« است. 
اما از منظری دیگر می توان از دیدگاه روان شناختی به 
این وحشت پرداخت. شخصیت های آثار خانم اوگاوا 
انسان هایی تنها هستند که گویی از ترس تنهایی دور 
هم جمع می شوند و ســعی می کنند خانواده ای را 
تشکیل دهند. خدمتکار و پسر کوچکش به پروفسور 
پناه می برند. تمامی شخصیت های داستان های انتقام، 
افرادی تنها هستند. شخصیت دختر در رمان »هتل 
آیریس« به مترجم میانسال پناه می برد. خود خانم 
اوگاوا در مصاحبه ای به محوریت موضوع تشــکیل 
خانواده هایی ناقص در آثارش می پردازد. خانواده هایی 
از جنس افراد ناهمگون. در »پلیس حافظه« نیز این 
شخصیت های متفاوت در کنار هم قرار می گیرند زیرا 
هر یک به تنهایی قادر نیســت بر ترس خود غلبه 
کند. حتی در داستان دومی که در بطن داستان اول 
رمان »پلیس حافظه« قرار دارد نیز دختری به مربی 
ماشین نویسی خود پناه می برد. از این منظر می توان 
آثــار اوگاوا را آینه ای تمام نما برای نمایش انســان 
وحشت زده  عصر حاضر دانست. انسانی که به موازات 
پیشرفت تکنولوژی هر روز تنهاتر می شود و برای فرار 
از این تنهایی سعی می کند جنبه   جمع گرای وجود 

خود را فعال کند.

نویسنده با این کتاب به نظارت دولت ها بر س
ملت ها اشــاره می کند که با اخبار و دیتاهای 
کاذب، نظارت به اصطلاح نرمی  بر اندیشه ها و 
هنر دارند. موضوع کاملاً به روزی که همه جوامع 
به نوعی درگیر آن هستند. چطور یوکو اوگاوا  
با این استعاره و بیان شاعرانه این معضل را به 
چالش می کشد. این مسئله چقدر روح و ذهن 

او را درگیر کرده است؟ 
خود خانــم اوگاوا در مصاحبه ای به این موضوع 
اشــاره کرده اســت که این رمــان را تحت تأثیر 

خواندن دفترچه خاطرات آن فرانک نوشته است. 
زندگی در حبس آن فرانک شباهت بسیار زیادی 
به زندگی قهرمانان داســتان اوگاوا دارد. فشار و 
حذف تدریجی خاطرات کــه عنصر اصلی رمان 
»پلیس حافظه« اســت، موضوعی اســت که در 
اکثــر جوامع امروزی به نحوی مشــهود اســت. 
عنصر حذف صدا در داستان فرعی این رمان نیز 
دقیقاً به خفه شــدن صدای انســان ها در جوامع 
توتالیتر اشــاره می کند. اما نکته  مهم تر این است 
که خانم اوگاوا همچون بســیاری از نویسندگان 
دیگر، در آثار خود فقط  به ارائه و نمایش معضل 
و پدیده ها بســنده می کند. به عبارت دیگر اوگاوا 
خــود را ملزم به ارائه  راهکار بــرای برون رفت از 
معضــلات نمی داند. آثــار او توصیفی اســت نه 
تجویزی. همان طور که پیشــتر نیز به این نکته 
اشــاره کردم، اوگاوا راوی هراس انسان از تنهایی 

است. او راوی است نه فیلسوف.

از سختی های ترجمه این اثر بگویید.س
تنها نکته ای که در ترجمه  این رمان برایم بسیار 
مهم بود، ســاختن لحن ســه شــخصیت اصلی 
داســتان بود. زنی جوان و نویســنده که طبیعی 
اســت از دایره  واژگانی وســیعی برخوردار است، 
با شــخصیت های دیگر مؤدبانه ســخن می گوید 
و روحیــات لطیفی دارد. پیرمردی کم ســواد اما 
بامحبت و بسیار مؤدب، ویراستاری میانسال که 
به طور حتم انســانی فرهیخته اســت، اما رنگی 
از یــأس و تــرس در کلامش وجــود دارد. باید 
به نحوی تفاوت گفتار این ســه شخصیت را در 
ترجمه نشــان می دادم و این چالش بزرگی برای 
هر مترجم اســت. فرهنگ ژاپنی به شــدت تابع 
آداب و احترام است؛ بنابراین باید دقت می کردم 

تا این مورد نیز در ترجمه رعایت می شد.

»پلیس حافظه« می توانست بسیار کوتاه تر از س
این باشد و رمان را برای خواننده جذاب تر کند. 

نظر شما در این مورد چیست؟ 
روند پاک شــدن حافظه  ســاکنان جزیره  خیالی و 
در پس آن روند اضمحلال جســمانی افراد روندی 
تدریجی است؛ بنابراین به نظر من برای نشان دادن 
این روند ها رمان به اندازه  کافی به جزئیات پرداخته 
است. ناپدید شدن ها دارای فرایندی مشابه هستند، 
اما ماهیت متفاوت چیزهایی که هر بار محو می شوند 
موجب می شود رمان دستخوش تکرار و یکنواختی 
نشود. داســتان به فضاهای داخلی بسنده نمی کند 
و قهرمانان داســتان اتفاق های بسیاری را پشت سر 
می گذارند. مواجهه با »پلیس حافظه« موجب ایجاد 
حس تعلیق می شــود. اما از جانب دیگر باید به این 
نکته نیز توجه داشته باشیم که رمان پلیس حافظه دو 
داستان را همزمان روایت می کند. دو داستان موازی 
از حیــث درونمایه، اما متفاوت از نظر قصه؛ بنابراین 
به اعتقاد من رمان به هیچ وجه مبتلا به اطاله  کلام 

نیست.       

» پلیس حافظه«  دارای ســاختار داستان س
در داستان اســت . مخاطب باید به چه وجه 

اشتراکی بین این دو داستان برسد؟
بله، رمان پلیس حافظه دارای ســاختار داســتان در 
داستان است. به عبارت دیگر خواننده در طول داستان 
اصلی داستان دومی را نیز می خواند که به قلم قهرمان 
داستان اصلی رمان است. در چاپ این اثر داستان دوم 
را با تغییر فونت نشان داده ایم تا خوانندگان راحت تر 
بتوانند هر دو داستان را دنبال کنند. در هر دو داستان 
خطی موازی از ناپدید شــدن وجود دارد و باز در هر 
دو داســتان به نوعی اســتحاله پرداخته شده است. 
شخصیت داستان دوم تا حد زیادی شبیه شخصیت 

رمان »هتل آیریس« خانم اوگاواست.

برش

به  مخاطب  داستان  این  در 
آن  در  که  می رود  جزیره ای 
را  مردم  ناشناسی  نیروی 
خاصی  چیزهای  می کند  وادار 
پرندگان  عطرها،  کلاه ها،  مثل 
کنند.  فراموش  را  روبان ها  و 
این ها  شدن  فراموش  با  البته 
دنیای  از  آن ها  خاطرات،  از 

واقعی هم حذف می شوند.
حاضر  جزیره  همه  در  پلیس 
است و تلاش می کند آنچه باید 
حذف شود از خاطره مردم پاک 
مردم  زمان  گذشت  با  شود. 
دست  از  را  خاطره هایشان 
می دهند. البته این همه ماجرا 

نیست

گفت وگو با کیهان بهمنی، مترجم کتاب »پلیس حافظه«  

روایت انسان بی خاطره 
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حسن احمدی فرد، روزنامه نگار و پژوهشگر 
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برگزاری نمایشگاه »عکس از م. صیاد«  با  دو موضوع انقلاب و جنگ

همه آنچه از سر گذراندیم 
 مهدیه قمری: نمایشگاه »عکس از م. صیاد« همسو با رویکرد 
آرشیومحور در دو بخش با  دو موضوع انقلاب و جنگ،  سوم 

مرداد افتتاح شد. 
به گفته محمد صیاد، عکاس این آثار، 
همزمان با بخش دوم این نمایشگاه، 
از کتاب عکس های محمد صیاد با 
عنوان »عکس از م. صیاد« رونمایی 
می  شود و همچنین نخستین فیلم 
مســتندی که از زندگی و آثار این 

عکاس خبری تهیه شده است،  نمایش داده می  شود.
صیاد با بیان اینکه این نمایشــگاه حضوری و با رعایت همه 
پروتکل های بهداشــتی برگزار می شــود، درباره جزئیات آن 
توضیح داد: در هر دو بخش از این نمایشــگاه بیش از 100 
اثر به نمایش گذاشته می شود که 60 اثر در اندازه های بزرگ 
هســتند.  همچنین موضوع عکس های انقلاب با محوریت 
حوادث مختلف در این دوره، بازه زمانی سال 57 تا 60 را در 
برمی گیرد. صیاد که در زمان انقلاب، عکاس روزنامه آیندگان 
در تهران بوده است، در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه کدام 
یک از جنبه های انقلاب و جنگ برایتان جذاب بوده، می گوید: 
برای عکاسان مطبوعات همه اتفاق ها جذاب است و نمی توان 

گفت کدام بخش می تواند جذابیت بیشتری داشته باشد.
این هنرمند پیشکسوت یادآور می شود: سعی کردم با بودن 
در میان مردم و برداشتن نماهایی مشابه با زاویه  دید جمعیت 

حاضر، لحظه هایی را ثبت کنم که همزمان حس بیم و امید 
را منتقل می کنند. بخش زیادی از پرینت  ها و نگاتیوهای این 
دوران در گیرودار انقلاب و حوادث جانبی آن از بین رفته اند 
که موجب نازک بودن پرونده  عکس های انقلاب نســبت به 

دیگر پرونده های موضوعی عکاس شده است.
وی در توضیح عکس های بخش انقلاب این نمایشگاه متذکر 
می شود: بخشــی از عکس ها شامل سرریز از جمعیت است. 
همچنیــن در این مجموعه  عکس، روایــت انقلاب در چند 

پرده نشان داده می شود، قسمتی تا پایان 1۳57 را به تصویر 
کشیده  و قسمتی دیگر تا جریان  های اوایل دهه 60 و اتفاقاتی 

که در ادامه  جریان های انقلاب شکل گرفته  اند.
صیاد آشــنایی نسل جوان و نوجوان با دوران انقلاب را هدف 
برگزاری این نمایشگاه در این برهه از زمان عنوان می کند. او 
می گوید: عکس ابزار مهمی در انتقال مفاهیم انقلاب و دفاع 

مقدس به نسل جوان است.
این عکاس که پشــت همه عکس هایش را با تاریخ و موضوع 

ماندگار کرده اســت، می گوید: این عکس ها و یادداشت های 
پشت آن ها نشان می دهد انقلاب ما چگونه شکل گرفت و  چه 

حوادثی را از سر گذراند تا به زمان حال رسید. 
وی معتقد اســت: عکاسان در همه شــرایط از طریق ثبت 
لحظه ها، به اتفاق های مختلف جامعه واکنش نشــان داده اند 
و حضور آن هــا در اتفاق های مختلف، عکس ها و لحظات را 

زیباتر کرده است.
محمد صیاد صبور، متولد 1۳26 بندرانزلی اســت. او  از 
سال 1۳48 وارد کانون خبرنگاران شد و فعالیت حرفه  ای 
خود را آغاز کرد.  در سال های 1۳50 تا 1۳57 با روزنامه  
آینــدگان در بخش  های سیاســی، ورزشــی و اجتماعی 
همکاری کرد و در آســتانه انقلاب، همــکاری خود را با 
خبرگزاری آسوشــیتدپرس آغاز کرد که تا ســال 1۳80 
ادامه یافت. این عکاس پیشکســوت در ســال 1۳59 به 
خاطر عکس های مربوط به شکســت نیروهــای دلتا در 
عملیــات طبس، موفق به دریافــت جایزه  بهترین عکاس 
خبری خاورمیانه شــد. نخستین نمایشگاه انفرادی از آثار 
او ســال گذشته در مرکز نبشی با عنوان »اقلیم حیرانی« 
برگزار شــد که به عکس های او از کوچ تحمیلی آوارگان 

کردعراقی به ایران در دوران صدام می  پرداخت.
گفتنی است نمایشگاه انفرادی عکس محمد صیاد، ۳ تا 28 مرداد 
در مرکز نبشی به نشــانی میدان هفت تیر، خیابان کریم خان، 

خیابان استاد نجات اللهی، کوچه  خسرو، پلاک 51 برپاست.

هنرهای تجسمی 

تازه های نشر
 قصه خودنوشت مردی 80ساله

نشر شــهیدکاظمی: کتاب »من هیچ کاره بودم« 
شامل خاطرات حاج حسن روحانی نژاد، جهادگر و خیّر 
خستگی ناپذیر تبریزی به  تازگی منتشر و راهی بازار 

نشر شده است.
این  کتاب قصه خودنوشــت مردی 80ساله است 
که در زندگی اش هر لحظه که خواســته بایستد و 
نفسی تازه کند، چشــمش به کمبودها و رنج های 
دیگــران افتاده و همیــن او را بــه ادامه دویدن 
واداشــته است؛ کســی که برای ســاختن دنیای 

 بهتــر، منتظر هیچ دولت و ارگانی نمانده و با دســت خالی معجزه کرده و 
پیش رفته است. 

معلولان را سر و سامان داده، صدها مدرسه ساخته، مسجدهای زیادی را بنا 
کرده و یا بهبود داده، نمازخانه و ورزشــگاه و خانه برای محرومان ساخته و 
بیشتر از همه این ها »دل«ها را آباد کرده و هر وقت کسی از او تشکر کرده، 
بــالا را نگاه کرده و از ته قلبش گفته: »به خدا که من هیچ کاره بودم!« این 

 کتاب با 418 صفحه چاپ شده است. 

تلخیِ طنزآلود
چشمه: کتاب »مرد زیرزمینی« نوشته میک جکسون 

با ترجمه میثم فرجی به تازگی منتشر شده است.  
رمانِ مردِ زیرزمینی را شاهکارِ میک جکسون )1960( 
دانســته اند، اثری کــه او را به عنوانِ یک نویســنده 
صاحب  سبک انگلیسی مطرح کرد و موجب شد نامزدِ 
جوایزِ بسیار مهمی از جمله »من بوکر« شود. این رمان 
که نخستین   بار در سالِ 1997 منتشر شد، داستانی 
اســت با چند راوی، راویانی که قصه خود را به شکلِ 

روزنوشته ساخته اند. 
قهرمانِ اصلی رمان یک نجیب زاده ویکتوریایی اســت. این نجیب زاده قدرتمند 
که املاک فراوانی دارد و بر جهانِ خود مسلط است، تصمیم می گیرد تونل هایی 
عظیم زیرِ املاک و زمین هایش حفر کند. تونل هایی که به   راحتی کالســکه از 
داخلشان عبور می کند و تمامِ منطقه را از زیرِ زمین به هم پیوند می دهند. این 
تونل ها کم کــم هویتِ او را تغییر می دهند و اتفاق هایی رقم می زنند آمیخته با 
نوعی تلخیِ طنزآلود. نوعی دگردیسیِ عمیق. در این مسیر است که انواع آدم          ها 

قصه          های خودشان را می          گویند.  

سفری جادویی با یک نرم افزار
نیستان: »جادوی اپ سیزده« نوشته مریم حاجی لو، 
رمانی فانتزی و در ژانر علمی تخیلی اســت که برای 
مخاطب نوجوان نوشته شــده، اما به وضوح قابلیت 
خوانش بــرای تمامی گروه های ســنی بالاتر را نیز 
داراست.داستان این کتاب از ماجرای درگذشت مادر 
نوجوانی با نام دانا شروع می شود. دانا مرگ مادرش را 
با تعبیر سفرش به سرزمینی دیگر می پذیرد. او در 10 
سالگی و در آســتانه مرگ مادرش از وی یک تبلت 
هدیه می گیرد و روی آن یک اپلیکیشــن عجیب با 

عنوان ســیزده را کشف می کند. دانا که نوجوانی اهل خیال پردازی است با این 
اپ به دنیای دیگر سفر می کند و این اتفاق برای او سرآغاز ماجراهایی شیرین و 

شگفت و در عین حال هیجان انگیز و ترسناک نیز هست.
 مریم حاجی لو، نویســنده این کتاب، از جشنواره های مختلف برای داستان های 
راه برفی، روباه نیمه شــب و نرگس ها در بهار می میرند، دیپلم افتخار و لوح تقدیر 
دریافت کرده اســت و »جادوی اپ ســیزده«  تازه ترین اثر وی در زمینه ادبیات 
نوجوانان به شمار می رود که با 250 صفحه با قیمت 55هزارتومان منتشر شده است. 

 ادب و هنر/ خدیجه زمانیان »پلیس حافظه« رمانی اســت که به تازگی 
توسط نشر آموت منتشر شده اســت. خانم »یوکو اوگاوا« این  رمان را نوشته و 
کیهان بهمنی آن را ترجمه کرده است.  این کتاب در سال 1994 توسط نویسنده 
منتشر شده بود، اما ترجمه انگلیسی آن تازه در سال 2019 در دسترس مخاطب 
انگلیســی زبان قرار گرفت و کتاب به نوعی احیا شد. در این داستان مخاطب به 
جزیره ای می رود که در آن نیروی ناشناسی مردم را وادار می کند چیزهای خاصی 
مثل کلاه ها، عطرها، پرندگان و روبان ها را فراموش کنند. البته با فراموش شدن 

این ها از خاطرات، آن ها از دنیای واقعی هم حذف می شوند.
پلیس در همه جزیره حاضر است و تلاش می کند آنچه باید حذف شود از خاطره 
مردم پاک شــود. با گذشت زمان مردم خاطره هایشان را از دست می دهند. البته 

این همه ماجرا نیست و داستان آنجا جذاب می شود که قرار است کتاب ها و...  . 
از »پلیس حافظه« بسیار تجلیل شده است. موضوع قلب واقعیت، اخبار و دیتاهای 

کاذب، نظارت به اصطلاح نرم دولت ها بر اندیشه ها و هنر، موضوعی کاملاً به روز 
است، شما در »پلیس  حافظه« اوگاوا می توانید این معضل را با بیانی شاعرانه و در 

قالب استعاره و در جاهایی رئالیسم جادویی بخوانید. 
یوکــو اوگاوا، ریاضیدان و نویســنده ژاپنی تاکنون بیش از 40 اثر داســتانی و 
غیرداستانی خلق کرده است که اغلب آثارش در چارچوب ادبیات روان شناختی 
قــرار می گیرند. وی تاکنون برنده چندین جایزه از جمله »اکوتا گاوا« )1990( و 
جایزه ی شرلی جکسن )2008( شده است.  کیهان بهمنی، مترجم این اثر، متولد 
1۳50 و استاد دانشگاه است. از این مترجم تا به حال ترجمه کتاب های »خدمتکار 
و پروفسور«، »انتقام«، »دختری که پادشاه سوئد را نجات داد« ،»پیرزنی که تمام 
قوانین را زیر پا گذاشــت«، »پیرزن دوباره شانس می آورد«، »من از گردنم بدم 
میاد« و »کشــتن عمه خانم« منتشر شده است.  گفت وگوی ما را با این مترجم 

درباره »پلیس حافظه« و سبک نویسندگی یوکو اوگاوا بخوانید. 

لیلی گلستان درباره نمایشگاه »صد اثر، صد هنرمند«:
با یک »یاعلی« به سوی خطر کردن رفتم

بیســت و هشتمین دوره 
نمایشــگاه »صد اثر، صد 
هنرمند«، رویداد تابســتانی گالری 
گلستان، به دلیل شرایط وخیمی که 
کرونــا به وجــود آورده اســت، در 
لیلی  می شــود.  برپا  فضای مجازی 

گلستان، مدیر گالری گلستان و طراح این رویداد با اعلام خبر فوق گفت: »از دهم 
مرداد تا اول مهرماه »صد اثر، صد هنرمند« در وب سایت و اینستاگرام گالری 

گلستان میزبان علاقه مندان به هنر و البته خریداران آثار هنری خواهد بود«.
وی گفت: »71۳ اثر متقاضی شرکت در این دوره بودند که 282 اثر منتخب شده 

به نمایش و فروش گذاشته می شوند«.
گلســتان، درباره چرایی برپایی »صد اثر، صد هنرمند« در فضای مجازی گفت: 
»مردم مدام می پرسیدند صد اثر چه وقت برگزار می شود .عادت کرده بودند که 
هر مرداد به این نمایشگاه بیایند، اما با آن جمعیتی که هر مرداد منطقه دروس 
را قفل می کرد چطور می شد در این اوضاع لعنتی کرونایی نمایشگاه را در گالری 
برگزار کرد؟ البته با نمایش آنلاین ،تماشــاچی خیلی خیلی بیشتری خواهیم 
داشــت، اما باید ببینیم از لحاظ فروش چه می شــود . فال است و تماشا . من 
هم که همیشه دل به دریا می زنم و با یک یاعلی به سوی خطر کردن می روم . 
می نشینیم به تماشا که امسال تقدیر این نمایشگاه محبوب چگونه خواهد بود«.

»صد اثر، صد هنرمند« معمولاً سکوی معرفی هنرمندان تازه و مقیم شهرستان 
اســت. لیلی گلستان در این باره گفت: »خیلی اســامی تازه دیدم که در کنار 
کسانی که هر ساله شرکت می کردند در این دوره آثارشان معرفی می شود. سهم 
هنرمندان مقیم شهرستان هم مانند همیشه بسیار بالاست؛ امسال اصفهانی ها 
غوغا کردند و حدود یک سوم آثار از اصفهان آمده است و از شیراز، مشهد، رشت 
و کرمان هم کارهایی ارائه می شود«. وی درباره حضور آثار چهره های شناخته 
شــده گفت: »چند مجموعه دار کارهای زیبایی دادند آثاری از پرویز کلانتری، 
رضا مافی، فرامرز پیلارام، پروانه اعتمادی، ناصر اویسی، اردشیر محصص،کامبیز 
درمبخش و ...«. گلستان درباره قیمت آثار گفت: »قیمت آثار از 250هزار تومان 
شروع می شود، اما میانگین قیمت ها حدود یک تا پنج میلیون تومان و گران ترین 

اثر هم 90میلیون تومان قیمت گذاری شده است«.
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